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Benvolguts madremanyencs i madremanyenques,

Considero que sempre és un bon moment per fer revi-
sió d’allò que t’envolta, ser crític amb un mateix, valorar 
com estan les persones del teu voltant, revisar si has as-
solit els objectius que t’havies proposat, pensar en què 
pots contribuir o en com millorar…, però l’apropament 
al final de l’any sempre és una data que convida encara 
més a fer-ho i és l’objectiu d’aquest butlletí, que arriba 
a la seva 17a edició i que pretén fer un resum informa-
tiu de les accions més rellevants de l’any, explicar l’estat 
d’algunes d’iniciades i plantejar-ne de futures.

A nivell municipal ha estat un any, i m’atreviria a dir que 
ho continuarà sent tota legislatura, marcat per les obres. 
Vam començar amb la renovació del carrer de Sant Este-
ve i la remodelació del Quintà, obres que malauradament 
encara no s’han pogut acabar. Estem treballant per fer 
el sanejament al Padró, com a última acció aprovada al 
POUSC, i també hem sol·licitat una subvenció per seguir 
millorant el traçat de l’aigua al poble. Som conscients que 
les obres no agraden a ningú i que comporten molèsti-
es, però considerem que són també necessàries i que cal 
aprofitar les subvencions que podem obtenir per a dur-les 
a terme. Des d’aquí voldria aprofitar per agrair la pacièn-
cia a tots els veïns i veïnes que n’han patit les conseqüèn-
cies i explicar que, tot i que no van mai a la velocitat que 
l’Ajuntament voldria, es fan tots els possibles per fer-les 
amb la major rapidesa i qualitat i causant les mínimes mo-
lèsties. També n’hi ha hagut d’altres de menors en quant 
a envergadura però també necessàries, com són el con-
dicionament de La Sala per poder-la llogar i les millores 
en l’aïllament dels dos habitatges de lloguer, un dels quals 
en breu sortirà a concurs amb la finalitat de poder aju-
dar persones del poble a quedar-se o a tornar a viure a 
Madremanya. També n’hi haurà que estaran relacionades 
amb l’àmbit mediambiental, com és la pròxima instal·lació 
de la comunitat energètica local al sostre del CIR.

A més de les obres, hem seguit amb un calendari ple 
d’activitats organitzades des de les associacions del 
poble i des de l’Ajuntament, consolidant algunes de les 
activitats iniciades l’any passat, com el festival Itinera els 
divendres de juliol o la projecció d’una pel·lícula a la sala 
polivalent del CIR per posar de manifest i reflexionar so-
bre les violències de gènere.

Una de les preocupacions constants és la falta de pluja 
i les afectacions que això comporta. Ara que la Gene-
ralitat ha reconegut Madremanya com a municipi d’alt 
risc d’incendi, hem pogut realitzar una primera franja 
perimetral amb subvenció pública. Esperem poder se-
guir treballant per millorar l’estat dels boscos i afavorir 
la seguretat.

Totes aquestes actuacions estan recollides al Pla Estra-
tègic Local, aprovat el desembre del 2021, ja que el vam 
crear amb la intenció d’establir uns eixos de treball rea-
listes, amb el compromís de dur-lo a terme en els futurs 
anys, i això és el que hem fet des del seu inici. Durant 
aquest temps també hem anat fent una revisió interna 
de la seva execució, però ara que han passat dos anys 
creiem que és un bon moment per iniciar un procés de 
revisió del pla i crear un òrgan de seguiment.

Aquest any és el resultat de la feina de dos equips de 
govern, que tot i que és molt continuista ha fet noves in-
corporacions. M’agradaria reafirmar que la intenció de 
les persones que han format i les que formem part de 
l’equip de govern és treballar per seguir cuidant el poble 
i la seva gent. És una tasca en què ens hi impliquem i que 
duem a terme tan bé com sabem. Aprofito per recordar 
que no som tècnics ni polítics, sinó persones del poble 
que han escollit dedicar una part del seu temps, ener-
gia i esforç a allò que estimen. Des d’aquí voldria també 
donar les gràcies a l’Anna i la Rosa, que durant aquests 
últims quatre anys han format part d’aquest equip. 

Ara s’acosten uns dies de trobades, àpats, celebraci-
ons… per gaudir de la companyia de les persones que 
apreciem, i també per recordar i enyorar aquelles que 
ja no hi són. No obstant, desitjo que tothom senti el caliu 
de les persones que són importants, que gaudiu d’unes 
bones festes i que l’any vinent sigui millor que aquest.

Bones festes a tothom! 

L’alcaldessa 
 Anna Iglesias i Castelló

CARTA DE L’ALCALDESSA
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DESPESES

 • Capítol I. Despeses de personal  ................................................................................................................................................................ 102.129,67 €
 • Capítol II. Despeses corrents en béns i serveis  ..................................................................................................................... 233.370,33 €
 • Capítol III. Despeses financeres  ..................................................................................................................................................................... 3.000,00 €
 • Capítol IV. Transferències corrents  ......................................................................................................................................................... 24.500,00 €
 • Capítol V. Fons de contingència i imprevistos  ...............................................................................................................................  4.500,00 €
 • Capítol VI. Inversions reals  ...............................................................................................................................................................................  147.500,00 €
 • Capítol VII. Transferències de capital  ..................................................................................................................................................... 50.000,00 €
 • Capítol VIII. Actius financers  ................................................................................................................................................................................ 24.000,00 €
 • Capítol IX. Passius financers  ............................................................................................................................................................................ 29.500,00 €

 • Àrea 0. Deute públic  ......................................................................................................................................................................................................  56.500,00 €
 • Àrea 1. Serveis públics bàsics  ............................................................................................................................................................................ . 178.735,26 €
 • Àrea 2. Protecció i promoció social  ...................................................................................................................................................................  11.500,00 €
 • Àrea 3. Producció de béns públics preferents  .................................................................................................................................  86.000,00 €
 • Àrea 4. Actuacions econòmiques  ..................................................................................................................................................................... 88.500,00 €
 • Àrea 9. Actuacions generals  ................................................................................................................................................................................... 197.264,74 €

Total general de l’estat de despeses  ............................................................................................................................................ 618.500,00 €
 
Total de despeses ordinàries  .................................................................................................................................................................. 367.500,00 €
Total de despeses d’inversions  .............................................................................................................................................................  251.000,00 €

 INGRESSOS

 • Capítol I. Impostos directes  .......................................................................................................................................................................... 187.500,00 €
 • Capítol II. Impostos indirectes  .......................................................................................................................................................................  10.500,00 €
 • Capítol III. Taxes, preus públics i altres ingressos  ..................................................................................................................  54.500,00 €
 • Capítol IV. Transferències corrents  ........................................................................................................................................................ 176.500,00 €
 • Capítol V Ingressos patrimonials  ..............................................................................................................................................................  21.000,00 €
 • Capítol VI. Alienació d’inversions reals  ..................................................................................................................................................  61.000,00 €
 • Capítol VII. Transferències de capital  ...................................................................................................................................................... 83.500,00 €
 • Capítol VIII. Actius financers  ................................................................................................................................................................................ 24.000,00 €
 • Capítol IX. Passius financers  ...........................................................................................................................................................................................  0,00 €

Total general de l’estat d’ingressos  ...............................................................................................................................................  618.500,00 €

Total d’ingressos ordinaris  ........................................................................................................................................................................  450.000,00 €
Total d’ingressos d’inversions  ................................................................................................................................................................  168.500,00 €

PRESSUPOST MUNICIPAL 2023
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ELECCIONS LOCALS

El 28 de maig passat es van celebrar les eleccions muni-
cipals del 2023. A Madremanya, igual que en les anteriors 
eleccions, només es va presentar una llista. La candidatu-
ra Independents per Madremanya-Acord Municipal (IpM-
AM) va aconseguir 116 vots. Us deixem la resta de dades:

• Electors segons el cens: 214
• Vots emesos: 131
• Vots nuls: 6
• Vots en blanc: 9

En el ple de la constitució del nou govern local, l’alcaldes-
sa va agrair i felicitar el poble per la seva participació en 
les eleccions locals, va felicitar els regidors i les regidores 
per la seva elecció i els va encoratjar a treballar plegats 
i a escoltar la gent pel bé dels interessos del municipi. Al 
costat, trobareu el nou equip de govern.

ELECCIONS A LES CORTS GENERALS

A l’Estat espanyol es van anticipar les eleccions a les 
Corts Generals i es van celebrar el 23 de juliol. L’escrutini 
va ser el següent:

• Electors segons el cens: 204
• Vots emesos: 154
• Vots nuls: 2
• Vots en blanc: 4

Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC-PSOE) (PSC) 20 
Frente Obrero (FO) 0 
Partit Popular / Partido Popular (PP) 12 
Sumar-En Comú Podem (SUMAR-ECP) 16 
Partit Comunista dels Treballadors de Catalunya (PCTC) 0 
Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) 29 
Junts per Catalunya – Junts (JxCAT-JUNTS) 35 
Candidatura d’Unitat Popular-Per la Ruptura (CUP-PR) 29 
VOX (VOX) 2 
Partit Animalista amb el Medi Ambient (PACMA) 2 
Recortes Cero (RECORTES CERO) 0 
Partit Demòcrata Europeu Català-Espai CIU (PDeCAT-E-CIU) 3

 

ELECCIONS

Equip de govern 2023-2027

Anna Iglesias i Castelló 
Alcaldessa. Governació, Habitatge, 
Urbanisme, Servei de Recollida 
i Transport de Residus Municipals 
habitatge@madremanya.cat

Albert Peracaula i Boschsacoma 
1r Tinent d’Alcaldessa. Medi Natural, 
Camins Municipals i Obra pública 
medinatural@madremanya.cat

Maite Irazola i Jimenez 
2na Tinent d’Alcaldessa. Participació 
Ciutadana, Sanitat i Benestar Social 
acciosocial@madremanya.cat

Marc Artigas i Ferrer 
Regidor. Joventut, Associacions, 
Promoció Econòmica i Vials Urbans 
promocio@madremanya.cat

Josep Enrich i Almar 
Regidor. Servei d’aigua potable, 
Protecció Civil, Servei de sanejament 
i Patrimoni 
aigues@madremanya.cat

Mònica Madrenas i Pujol 
Regidora. Cultura, Hisenda, 
Educació i Turisme 
cultura@madremanya.cat

Joseba Santiago i Vidaurre 
Regidor. Comunicació, 
Equipaments i Noves Tecnologies 
comunicacio@madremanya.cat
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CARRER DE SANT ESTEVE

El 26 de maig del 2022 es van adjudicar les obres de re-
modelació del carrer de Sant Esteve a l’empresa Dibesa 
amb la previsió de poder-les executar el setembre se-
güent. Després de molts contactes amb l’empresa per 
iniciar les obres, no va ser fins al gener del 2023 que va 
venir a fer una visita amb la intenció de començar els 
treballs la setmana següent. En aquesta trobada es va 
corroborar que, tot i la voluntat i predisposició que havia 
mostrat sempre per realitzar les obres segons el projec-
te establert, l’empresa no havia tingut en compte aspec-
tes bàsics i fonamentals per dur-la a terme correctament. 
Per aquest motiu, l’Ajuntament va decidir resoldre el con-
tracte i executar la fiança dipositada.

Aquest fet ha comportat un endarreriment més que no-
table de l’inici de les obres que ens ha portat a allargar-ho 
tot més temps del que teníem previst. El motiu pel qual, 
veient aquestes dificultats, no es va optar per ajornar les 
obres fins passat l’estiu va ser perquè el projecte estava 
subjecte a la subvenció del PUOSC, de 133.307 €, que com 
a Ajuntament no estàvem disposats a deixar perdre per 
dificultats amb una empresa.

Finalment, aquestes dificultats han implicat que no s’hagi 
pogut completar el 100% de l’obra (tot i complir els parà-
metres per obtenir la totalitat de la subvenció). Érem co-
neixedors que aquestes obres requerien, a més d’aquest 
fons subvencionable, d’una aportació econòmica per part 
de l’Ajuntament. Aquest cost serà el que correspondrà a 
finalitzar les obres assumint el cost del paviment.

El paviment previst en el projecte és un paviment que 
considerem que està integrat al poble, per la seva tonali-
tat i pels detalls que presenta, i que pot ben ser un model 
a seguir a tots els futurs carrers que s’hagin d’arreglar al 
nucli urbà.

Així que tinguem definitivament aprovada la subvenció 
del PUOSC, podrem iniciar els tràmits de licitació de l’obra 
i inclourem també la col·locació d’una pilona a l’entrada 
del carrer tal per limitar l’entrada de vehicles a la pla-
ça Major i a la placeta dels Portals, com està previst en 
l’apartat 3.3.1 del Pla Estratègic Local.

Malgrat tots els esforços per part de tècnics i l’Ajunta-
ment per realitzar l’obra fidelment al projecte, ens hem 
trobat dificultats que no hem pogut resoldre. La prime-
ra és que, per soterrar tots els cables elèctrics, Endesa 
demanava un canvi respecte al projecte per adaptar-lo 
a la normativa. Això hauria suposat instal·lar una caixa 
de 60x40 cm cada dos habitatges i, en ser un carrer ja 
prou estret, hauria representat encastar-les als habitat-
ges (costos que evidentment no estaven previstos i eren 
difícils de dur a terme, ja que implicaria perforar la façana 
dels veïns i ocupar espai dins l’habitatge).

La solució que s’ha adoptat és agrupar els cables i pas-
sar-los grapats per les façanes, soterrant només els en-
creuaments per tal que la imatge del carrer sigui neta i 
evitar cables aeris.

El segon gran inconvenient és que no hi ha hagut cap com-
panyia de gas interessada a assumir en propietat la xarxa, 
i no per la baixa quantitat d’habitatges que s’hi podrien do-
nar d’alta, sinó perquè actualment seria una xarxa sense 
subministrament, a l’espera de poder-la connectar amb la 
del Quintà. Això significaria esperar a realitzar obres d’ins-
tal·lació de xarxa de gas a tot el carrer de la Processó i 
part del carrer de la Creu, o bé la continuïtat del carrer de 
Sant Esteve per arribar per un costat o l’altre fins al Quintà. 
Aquestes són unes obres d’un elevat cost que no sabem 
en quin moment es podrien dur a terme.

Considerem que fer una despesa municipal elevada 
per passar unes conduccions de gas que fins d’aquí a 

OBRES DIVERSES
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molt de temps no donarien subministrament i sense te-
nir cap garantia que arribat el moment una empresa 
es volgués fer càrrec d’aquesta instal·lació (assumint el 
risc que ens digués que no compleix els seus paràme-
tres), podríem entendre-ho com una mala gestió dels 
fons públics.

Finalment, cal tenir en compte que fa anys, quan es va 
començar a esbossar aquest projecte, semblava que el 
gas havia de ser la font del futur i la més sostenible, però 
la realitat és que actualment és la tercera en emissions 
de CO2, juntament amb el gas propà.

Una millora no prevista en el projecte i que s’ha pogut dur 
a terme és connectar la canonada existent d’aigua (que 
recordem que en aquesta intervenció s’ha substituït la 
vella de fibrociment per polietilè) a la xarxa d’aigua exis-
tent del tram del carrer de Sant Esteve que baixa fins a 
trobar el carrer de les Gavarres. D’aquesta manera s’ha 
tancat una anella d’aigua i en cas d’una avaria es podrà 
tancar el subministrament per trams fins a arreglar els 
desperfectes i es reduirà el nombre de veïns i veïnes 
afectats pel tall del servei.

CARRETERA GIV-6701
 
L’any 2020 es van iniciar les obres de condicionament 
de la carretera GIV-6701 del tram de Monells a Madre-
manya, però l’Ajuntament les va fer aturar fins a acor-
dar amb la Diputació un disseny adequat, perquè tenia 
i té una gran preocupació per trobar una solució el més 
òptima possible per a aquest tram. Preocupació per la 
seguretat, que és compartida per molts veïns i veïnes 
del poble, i que així ho van manifestar el mateix any 
amb una recollida de firmes. Aquesta es va reafirmar 
en l’apartat 3.3.3. del Pla Estratègic Local  de desembre 
del 2021. Segurament, podem afirmar que estem tots i 
totes d’acord que: 

 cal millorar la situació actual per incrementar la se-
guretat

	aquesta millora ha de permetre travessar a peu la 
carretera sense risc (recordem que a un costat hi ha 
un veïnat i a l’altre, el poble, així com una parada de 
bus a cada banda),

	el canvi ha de garantir que tots els cotxes redueixin la 
velocitat, i 

	volem que la solució sigui el més ajustada possible al 
poble i a les seves característiques.

Probablement tampoc ens equivoquem si afirmem que 
l’entrada actual és un risc i que ho seria encara més si 
l’Ajuntament hagués acceptat la proposta inicial de la 
Diputació d’eixamplar la carretera amb les mides dels 
trams condicionats recentment sense la col·locació de 
cap element per fer-la més segura.

Des de llavors, l’Ajuntament ha seguit insistint a la Dipu-
tació de Girona (titular de la carretera) perquè hi trobi 
una solució. Les possibilitats per assolir aquests objec-
tius estan subjectes a la legislació actual i, evidentment, 
tots passen per fer la carretera a l’amplada actual que hi 
ha a costat i costat; aquest és un aspecte innegociable, 
de la mateixa manera que ho és seguir amb la carretera 
com està actualment.

Després de diverses reunions de l’Ajuntament amb la Di-
putació demanant que proposessin una mesura segura 
que no fos la prevista inicialment d’únicament eixamplar 
la carretera, en una conversa van dir que una opció de 
millora podria consistir en col·locar uns semàfors amb 
polsador per fer frenar els cotxes en cas que algú vol-
gués travessar. Proposta en què, en aquell moment, no 
concebien ni tan sols incloure-hi un pas de vianants.

OBRES DIVERSES
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Considerant que aquesta:

	no era una mesura efectiva per reduir la velocitat dels 
cotxes, ja que els vehicles seguiran anant ràpid fins 
que el semàfor els faci frenar;

 que és una mesura que separa el poble del veïnat de 
Mas Ripoll a través d’una carretera d’alta velocitat;

 que és una mesura que implica un impacte lumínic i 
una despesa permanent, i

 que hi ha un canvi de rasant que dificulta la visibilitat 
que la Diputació no vol eliminar.

En el ple del 31 de març del 2022 es aprovar per unani-
mitat informar desfavorablement sobre aquesta opció 
així com demanar a la Diputació una solució amb roton-
da, ja que era l’única que es podia plantejar que reunís el 
requisit d’obligar forçosament tots els conductors i con-
ductores a frenar i, per tant, a reduir la velocitat i a afa-
vorir que els vianants puguin travessar amb seguretat. 
A més, es demanava que fos aprovada de mutu acord 
entre els serveis tècnics de la Diputació i l’Ajuntament 
de Madremanya.

Passats uns mesos, la Diputació va començar a treballar 
en aquesta proposta. No obstant, seguim estant en des-
acord amb l’esbós presentat perquè creiem que, tal com 
s’ha traçat, és una obra sobredimensionada. Per aquest 
motiu, hem demanat a un enginyer de camins que faci 
les modificacions que creiem oportunes (revisar la ido-
neïtat de la seva col·locació, el seu radi, la ubicació de les 
parades de l’autobús…) per aconseguir consensuar una 
proposta el màxim d’adaptada al poble, amb un menor 
impacte en el paisatge i els terrenys de cultiu i que se-
gueixi complint amb les funcions per a les quals ha estat 
dissenyada. En el moment en què tinguem aquesta pro-
posta, ens tornarem a reunir amb la Diputació.

Cal tenir present que per valorar aquesta mesura s’ha de 
tenir en compte que és una carretera local que es regeix 
per una normativa concreta i que encara que la sentim 
nostra no és una carretera municipal ni situada en nucli 
urbà. És per això que hi ha altres mesures (com esquena 
d’ases, llàgrimes…) que no són possibles. Així com que les 
actuals, com són les bandes reductores i el semàfor d’in-
formació de velocitat, han demostrat una total ineficàcia 
ja amb l’amplada actual de la carretera. 

Creiem que a l’hora de prendre una decisió hem de tenir 
una mirada global del municipi i del seu futur, tenint en 
compte l’entorn i els requisits tècnics per garantir en pri-
mer lloc la seguretat. La complexitat de tenir en compte 
tots aquests aspectes és el motiu pel qual, encara a data 
d’avui, no hem pogut consensuar una proposta definiti-
va amb la Diputació i no l’hem poguda explicar. Quan tin-
guem una proposta acordada, llavors serà el moment de 
posar-la a exposició pública

SANEJAMENT DEL PEDRÓ

Una altra obra aprovada pel PUOSC és el sanejament del 
Pedró. El projecte ja està a exposició pública, així que en 
puguem fer l’aprovació definitiva es podrà fer una licitació 
a l’empresa que correspongui i començar amb la planifi-
cació de les obres, que han d’estar acabades abans del 
juny del 2025. Paral·lelament a això es farà una reunió 
amb els veïns per explicar aquestes obres i el projecte, 
així com el repartiment dels costos.

OBRES QUINTÀ

Degut a problemes amb la companyia elèctrica, no s’han 
pogut finalitzar els treballs de col·locar adequadament 
les caixes de subministraments de la urbanització del 
Quintà. Des de l’Ajuntament, seguim en converses periò-
diques amb l’empresa que ha de dur a terme les obres i li 
recordem que té un període d’execució per fer-les.

OBRES DIVERSES
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MEDI AMBIENT

COMUNITAT ENERGÈTICA

Madremanya, després de diversos mesos de feina, està 
ultimant els detalls per posar en marxa un dels primers 
projectes de comunitat energètica de la comarca.

La comunitat energètica consisteix en el desplegament 
d’una instal·lació fotovoltaica al Centre Intergeneracio-
nal Rural (CIR), que compartirà la seva energia amb els 
equipaments municipals i la ciutadania de Madremanya 
a través de la cessió privativa de l’ús dels mòduls foto-
voltaics a canvi d’una taxa anual.

A sota es mostra un gràfic on es resumeix el model de la 
Comunitat Energètica de Madremanya.

La instal·lació fotovoltaica presentarà una potència no-
minal de 36 kW, composta per 96 mòduls fotovoltaics 
de 420 Wp cada un, per tant tindrà una potència pic 
total de 40,3 kWp. Es preveu que la instal·lació generi 
54,43 MWh/any amb un rendiment específic de 1.350 
kWh/kWp. El cost total de la instal·lació segons el projec-
te executiu realitzat per l’empresa Esitec Energia SL és 
de 67.676,87 €, i l’Ajuntament actualment té concedides 
dues subvencions de la Diputació de Girona per un valor 
de 56.886,75 €.

La instal·lació fotovoltaica es planteja amb la modalitat 
d’autoconsum col·lectiu acollit a compensació d’exce-
dents segons el RD 244/2019. Així, qualsevol llar que 
estigui a una distància de menys de 2 km en línia recta 
des del CIR podrà sol·licitar participar en la comunitat 
energètica. Es donarà prioritat a les llars vulnerables i a 
les cases del nucli antic de Madremanya i Millàs. 

L’Ajuntament posarà a disposició de la ciutadania un 
94% de la instal·lació fotovoltaica, corresponent a 38 
kWp, que es repartiran entre un màxim de 76 llars del 
municipi en què hi hagi gent empadronada. Aquestes 
llars participants en la comunitat estaran associades a 
la instal·lació fotovoltaica de forma administrativa (sen-
se connexió física ad hoc) i hauran de pagar una quota 
anual de participació segons la modalitat escollida. 

Cada participant, directament en la seva factura, veurà 
la generació associada a la potència que tingui assigna-
da segons la quota escollida. Gràcies a aquesta gene-
ració associada rebran uns estalvis mensuals que va-
riaran segons diversos factors: el preu de l’energia que 
s’estigui pagant, el percentatge d’energia que es pugui 
autoconsumir simultàniament i el preu a què retribuei-
xen l’excedent.



Butlletí d’informació municipal2023

10

A dalt es presenten les diferents modalitats de partici-
pació. Cada participant podrà escollir una d’aquestes 
quotes d’acord amb els seus consums habituals i els hà-
bits de consum.

A més, els participants a la comunitat energètica es be-
neficiaran d’una plataforma de gestió energètica que 
permetrà visualitzar les seves dades de consum, ge-
neració i estalvis. Aquesta plataforma pretén ajudar 
el consumidor a conèixer els seus hàbits de consum i 
poder augmentar els estalvis anuals. També disposa-
ran d’un gestor de la comunitat energètica que periò-
dicament els assessorarà sobre com millorar aspectes 
energètics. 

Els passos següents de què anirem informant puntual-
ment via web i canals habituals de l’Ajuntament són:

1. Que l’Ajuntament iniciï el procés de licitació per 
executar la instal·lació fotovoltaica durant el pri-
mer trimestre del 2024, on es rebran les ofertes 
dels diferents proveïdors i es seleccionarà l’em-
presa instal·ladora.

2. Al segon trimestre es preveu iniciar l’execució de la 
instal·lació i obrir el termini de participació al concurs. 
Aquest concurs servirà per seleccionar els partici-
pants definitius en la comunitat. Els criteris de selec-
ció d’aquestes bases juntament amb les taxes anuals 
que s’hauran de pagar s’anunciaran durant el primer 
trimestre del 2024.

Som conscients que no és un procés fàcil d’entendre, 
per això, abans que ningú hagi de fer res, organitzarem 
dues reunions presencials amb tots els possibles inte-
ressats/des per explicar tot el procés i aclarir tots els 
dubtes que sorgeixin.

3. Durant el quart trimestre es preveu legalitzar la ins-
tal·lació i s’activaran els participants, posant en mar-
xa la comunitat energètica.

Aquesta iniciativa pionera té un clar objectiu ambien-
tal i socioeconòmic, que permet a la ciutadania l’accés a 
l’energia verda i de proximitat a un preu just, estalviant 
en la factura sense la necessitat de disposar d’una teu-
lada pròpia i sense haver de fer una gran inversió inicial.

A més és una primera actuació que busca en prime-
ra instància la participació dels ciutadans i la promoció 
de la transició energètica, per posteriorment permetre 
l’entrada de més ciutadania així com noves instal·laci-
ons i recursos distribuïts per poder així apropar-nos a 
un model 100% renovable que el planeta requereix en 
l’horitzó del 2050.

ADF

Hem començat a veure els beneficis del fet que Madre-
manya hagi estat considerat com a municipi d’alt risc 
d’incendis després de més de 20 anys demanant-ho.

MEDI AMBIENT

MODALITAT POTÈNCIA 
ASSIGNADA 
(KWP)

QUOTA 
(€)*

GENERACIÓ 
ASSOCIADA 
ESTIMADA

ESTALVI
ANUAL
ESTIMAT

EQUIVALÈNCIA 
EN MÒDULS 
FOTOVOLTAICS

REDUCCIÓ 
D’EMISSIONS

RECOMANACIÓ

A 0,5 kWp 65,96 675 kWh 105€ - 150€ 1-2 mòduls 162 kg CO
2

anuals
Es recomana l’opció A per als participants 
amb un consum anual menor a 2.500 kWh

B 1 kWp 100,89 1.350 kWh 210€ - 300€ 2-3 mòduls 325 kg CO
2

anuals

Es recomana l’opció B als participants amb 
consum anual d’entre 2.500 kWh i 5.000 
kWh

C 1,5 kWp 135,82 2.025 kWh 315€ - 450€ 3-4 mòduls 488 kg CO
2

anuals
Es recomana l’opció C als participants amb 
consum anual major a 5.000 kWh

 *Els valors de les quotes no són definitius. Encara han de ser aprovades per Ordenança fiscal.
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Aquesta anualitat la Generalitat de Catalunya ha conce-
dit una subvenció de 26.250,72 € a l’Agrupació de De-
fensa Forestal (ADF) Puig d’Arques. 

Guiats per la planificació del Pla de prevenció d’incendis 
forestals del Perímetre de ProteccióPrioritària (PPP) de 
les Gavarres, la subvenció ens ha permès poder execu-
tar dues actuacions:

1. Obertura d’una franja de baixa càrrega de combus-
tible des de la zona del Puig d’en Llac en direcció al 
puig de la Magrana. Els treballs consisteixen en una 
tallada de vegetació on la densitat ho permeti, elimi-
nant prioritàriament espècies més piròfiles com és el 
bruc. Aquests treballs s’estan fent de manera mixta, 
amb mecanització en zones de poc pendent i manu-
alment en zones amb pendents forts. La superfície 
total en què s’actua és de 9,88 hectàrees (franja del 
plànol marcada de color taronja).

2. Condicionament de dos camins que formen part de 
la xarxa de camins del PPP de les Gavarres. Es fa 
una repassada del ferm formant els pendents trans-
versals adequats i creant trencaaigües a fi d’evitar el 
deteriorament; també es preveu l’obertura d’una línia 
de defensa desbrossant 2 metres a banda. Els dos ca-
mins tenen una llargada total de 5,045 km (marcats 
de color verd al plànol).

Aquests treballs forestals els executa Alameda Torrent 
SL sota la direcció tècnica de l’ADF, i l’Ajuntament facilita 
la gestió i avança els diners fins a la liquidació de la sub-
venció per part de la Generalitat de Catalunya. 

La previsió per a l’any 2024 és que ens tornin a concedir 
la subvenció que ens permetria continuar la franja de 
baixa càrrega en direcció al camí del Mas Vidal tal com 
marca la línia blava del plànol.

COMUNICACIONS DE FOC

El Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda 
Rural ens ha informat que durant el període comprès en-
tre el 16 d’octubre i el 14 de març s’han de comunicar les 
següents activitats sempre que es facin a menys de 500 
metres d’un terreny forestal:

Focs d’esbarjo (foguera, foc a terra, foc de llenya o si-
milars). Només es podrà autoritzar per a dos dies con-
secutius, però durant el període d’autoritzacions es pot 
comunicar diverses vegades.

Exemple: Una persona pot demanar-ho pel cap de set-
mana de la castanyada, el dia de cap d’any o el dia de 
Reis, d’aquesta manera s’evita que hi hagi persones 
que comuniquin un foc d’esbarjo 5 mesos seguits.

Cremes agrícoles. Segons la Llei espanyola 7/22, de 8 
d’abril, de residus, només poden cremar restes vege-
tals agrícoles les explotacions agràries que facin figu-
rar a la DUN la comercialització del producte.

Exemple: Un pagès que comercialitza l’oli de les seves 
oliveres i les té declarades a la DUN podria cremar el 
seu brancatge. Però un veí que té les oliveres per a 
autoconsum sense declarar no ho pot fer.

Excepcionalment la llei permet fer cremes excepcio-
nals amb motiu de la prevenció d’incendis forestals, o 
fer cremes de restes vegetals per motius fitosanitaris 
(aquestes, però, les ha d’autoritzar la Generalitat de 
Catalunya).

Les restes de jardineria no es poden cremar.

Som molt conscients de les molèsties i despeses extres 
tant públiques com privades que ocasiona aquesta llei i 
així ho hem traslladat a les instàncies superiors. Qualse-
vol novetat us la informarem puntualment.

MEDI AMBIENT
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MAPA 2.1 ACTUACIONS
Enginyera de Forests Col·legiada núm. 5.585 Representant ADF Puig d'Arques
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A finals d’aquest any s’ha fet una revisió de les taxes mu-
nicipals i s’ha decidit mantenir-les totes excepte la de dei-
xalles, que s’ha incrementat un 11,25%, establint-se en 160 
€ anuals per llar. Aquesta pujada era necessària, ja que la 
taxa s’ha mantingut estable durant molt de temps (més 
de 10 anys). Durant aquest període l’Ajuntament ha anat 
assumint el dèficit que generava, que s’ha anat incre-
mentat amb el temps.

S’ha decidit aplicar aquest increment per anar-nos acos-
tant al compliment de la llei d’hisendes locals, que diu que 
els serveis emesos pels ajuntaments no poden ser defici-
taris. No obstant, de moment, se segueixen mantenint les 
bonificacions per:

compostatge casolà, 
ús de la deixalleria de manera continuada durant l’any, 
persones soles i 
parella de persones de més de 65 anys. 

De tota manera, creiem que la manera d’aconseguir re-
duir aquests costos no és només amb un increment eco-
nòmic de la taxa, sinó que hauria de venir acompanyada 
d’una millor eficiència de la recollida. L’actual percentatge 
de reciclatge al municipi és del 50,50%, molt proper a l’ob-
jectiu del 55% que estableix la Directiva de la UE 2018/851, 
però hem de seguir treballant per arribar com a mínim 
al 65% que es demana per al 2035. Pensem que podem 
augmentar aquest percentatge fent una bona selecció 
dels residus i així aconseguirem:

més recollida selectiva, que genera un retorn econòmic; 
menys impropis, ja que hem de ser conscients 
que quan arriba un contenidor a la planta de reci-
clatge amb molts materials que no haurien d’es-
tar dipositats en aquella fracció, llavors es com-
puta tot el contenidor com a tona de rebuig; i 
menys tones de rebuig, ja que quan es dipositen a la 
planta de reciclatge són les que tenen el cost més ele-
vat. És bo recordar que són molts els materials que es 
poden reciclar i, també, que tenim una minideixalleria 
al municipi on poder abocar de manera classificada (a 
més de paper, vidre i cartró, que també podem dipositar 
en contenidors) runa, materials voluminosos, ferralla, 
restes vegetals i residus especials com ara piles, pintu-
ra, medicaments, CDs, tòners, esprais, aerosols, bateri-

es, oli, electrodomèstics, aparells electrònics i roba. Per 
tant, al rebuig ara mateix només hi hauria d’anar l’orgà-
nica en cas de no tenir compostador casolà, bolquers, 
bastonets de les orelles, cendra, clips, tovalloletes…

Per això deduïm que, si fem una recollida d’orgànica i un 
bon reciclatge, podríem millorar molt l’eficiència i els cos-
tos del servei, per bé que també es veuran incrementats 
amb nous contenidors i recollida, però creiem que no 
serà tan costós a nivell econòmic, de gestió i d’impacte 
visual i d’hàbits dels veïns i veïnes com el sistema porta a 
porta que havíem pensat implementar. Hem iniciat con-
verses amb la Diputació per estudiar la viabilitat d’aques-
ta possibilitat, ara que també hi ha més experiències en 
diferents models de recollida i observant que pobles de 
dimensions semblants al nostre com Viladasens o Sant 
Martí Vell encara no han fet el pas de canviar a un siste-
ma de recollida porta a porta.

En el conjunt de costos del servei de recollida, cal tenir 
en compte que la gran majoria de despeses de manteni-
ment de la minideixalleria es justifiquen a través de sub-
vencions. L’última ha estat per fer la nova targeta d’accés, 
canviar i arreglar les càmeres de seguretat, i es preveu 
properament fer un manteniment de la tanca.

Volem afegir també que aquest equipament, durant tot 
l’any, és objecte de la mostra més gran d’incivisme i abo-
caments indeguts de persones de fora del municipi. Per 
això, quan tinguem clar el model de recollida que adop-
tem i l’espai que necessitem per a contenidors, podrem 
fer una millora definitiva de la tanca que eviti l’accés a 
persones no autoritzades.

Als boscos també hem trobat diferents abocaments de-
nunciats pels Agents Rurals, dels quals l’Ajuntament n’ha 
assumit el cost.

RESIDUS



13

Un poble amb passió per l’esport

La tardor a Madremanya es vesteix d’esport. La marxa 
popular, que ha complert 44 anys, no tan sols compta amb 
la col·laboració de tot el poble, ja que només cal veure els 
programes i repassar el nom dels col·laboradors: hi ha des 
de l’Ajuntament fins a l’Hotel La Plaça, les estètiques Gemma 
i Cristina, o el restaurant CIR, o els apartaments Mas Tarrés, 
entre moltes altres entitats socials, esportives, empresarials 
o administratives, que transformen un diumenge de la 
tardor en una gran festa marcada per l’esport i les ganes 
de viure. Una característica que podem trobar en els 
madremanyencs/ques entrevistats que han fet de disciplines 
com el senderisme, el voleibol, l’handbol, el waterpolo, el 
taekwondo o el futbol, un centre de les seves vides.

Persones com la Raquel Viñas Martí, qui després de fer una 
primera ruta acompanyada pel seu home i el seu cunyat, 
es va afeccionar a fer cims, tant de Catalunya com del 
Pirineu aragonès -explica amb determinació quant li va 
costar arribar a dalt de tot del Balcón de la Peineta- i avui ja 
ha participat dues vegades a l’Oncotrail, la cursa que ajuda a 
lluitar contra el càncer i dona esperança als malalts.

O parlem de l’experiència de la Rosa Freixes Ferreira, que 
en un moment en què tothom coneix noms com Mapi León, 
Alèxia Putellas o Aitana Bonmatí, es pot vantar de ser una 
de les pioneres del futbol femení i està molt orgullosa tant 
dels seus orígens esportius a La Pera com de la feina feta 
per dones que com ella van haver de superar el masclisme i 
el paternalisme per poder fer el que els agradava.

En el mateix pla podríem posar la Marta Puig Parnau, que 
va passar de les categories inferiors del vòlei a jugar a la 
Universitat de Hertforshire, a Anglaterra, i amb el Bordils 
va pujar a la categoria estatal, on finalment els van pagar 
els viatges i fins i tot van poder anar en avió, la qual cosa 

no va ser un pas important si tenim present que, uns anys 
abans, van haver de posar a la venda un calendari eròtic 
per poder-se pagar els desplaçaments en autobús.

Nascut a Sarrià, però casat amb una madremanyenca 
que el va portar al poble, en Quim Cos Cargol és un dels 
entrenadors d’handbol més reconeguts de les nostres 
comarques. Tot i que va començar a jugar amb l’equip del 
poble i després va jugar amb el Bordils fins que les lesions 
el van apartar de la pràctica directa de l’esport, des de fa 
dotze anys és un dels entrenadors del club d’handbol, s’ha 
tret el títol nacional i ha portat l’equip a dalt de tot.

En Guillem Martínez Cruset és una víctima de les xarxes 
socials de la prehistòria, ja que va ser a través del televisor 
que es va enamorar d’un esport particular com és el 
waterpolo -“El vaig trobar original”, assegura- i va comptar 
amb el suport del pares per anar cada dia a Girona, a 
les instal·lacions del GEiEG a Sant Ponç, per anar pujant 
escalons fins que ara ja té una participació activa en el 
primer equip del club gironí. Ara viatja en moto i, faci fred o 
faci calor, cada dia entre les vuit i les deu se’n va entrenar.

Tot un exemple de voluntat i determinació, com les que té 
Laura Casadevall Amill, qui tan sols amb catorze anys ha 
decidit pujar graus i cinturons en taekwondo, l’art marcial 
que destaca per la varietat i l’espectacularitat de les seves 
tècniques de puntada, i actualment és una de les arts 
marcials més conegudes i practicades arreu del món i que 
la Laura practica a l’institut de Celrà. No descarta obtenir el 
cinturó negre “si veig que el taekwondo és el meu fort”.

Hem escollit aquestes 6 persones per entrevistar i veure 
el ventall d’esports que es practiquen, però avui dia ja es 
comencen a sentir nous noms propis que destaquen en 
les seves disciplines. Us convidem, doncs, a conèixer la 
trajectòria d’aquesta petita mostra d’esportistes.

PRESENTACIÓ ESPORTS
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LAURA CASADEVALL 
AMILL
Practicant de taekwondo 

“És un esport en 
què compten la 

concentració i l’harmonia, la 
disciplina, el mètode”
Com és que vas decidir dedicar-te a un esport com el 
taekwondo?
Una amiga en feia a Celrà, m’ho va dir i em va interessar.

A l’institut ja fèieu taekwondo?
No era una assignatura docent, era una activitat extra-
escolar.

O sigui que t’entrenaves fora de l’horari lectiu?
Sí. Érem un grup de persones amb ganes de fer esport 
que vam decidir que el taekwondo ens agradava i el 
volíem practicar.

A quina edat vas començar?
L’any passat, o sigui quan tenia dotze anys.

Va ser complicat?
Els primers dies sí, però la nostra professora és una dona 
que domina la pedagogia, és pacient i sap ensenyar.

I com us organitzeu?
Ens veiem un dia a la setmana, a vegades dues; prac-
tiquem lluita, ens fan exàmens segons el cinturó i 
després fem campionats a Catalunya.

I tu quin cinturó ets?
Groc punta verda.

Vol dir que en un any i mig t’has aplicat molt?
Sí.

Per tu és un esport violent?
No, no, és un esport en què compten la concentració i 
l’harmonia, la disciplina, el mètode.

Ja fas campionats?
I tant. Normalment no saps a quina hora lluitaràs, però 
com que hi ha molta gent, estàs amb el teu grup i quan 
algú et necessita el vas a ajudar. Després del combat, 
mai saps si has guanyat o perdut fins que et criden i et 
diuen quina ha estat la teva qualificació.

Què vol dir “anar a ajudar el company”?
Hi ha tres coses que es fan en un campionat: la baralla, 
la tècnica i la forma, que és el que aprens segons quina 
sigui la categoria del cinturó. Ara que he assolit la ca-
tegoria de punta verda, estic practicant una forma que 
s’ha de fer obligatòriament a l’examen.

I com és la forma, per exemple, quan el cinturó és 
blanc?
La forma del cinturó blanc és la bàsica. La forma són 
els moviments que van lligats amb el color del cinturó i 
que t’ajuden a pujar de categoria.

Quan fas un campionat, com es qualifica?
Segons com lluitis. Si tu fas les coses bé, tant amb els 
peus com amb les mans, et donen punts, però si ho fas 
malament també te’ls poden treure.

Al final vols dedicar-te a aquest esport i arribar a 
cinturó negre?
No em vull precipitar... A cinturó negre hi vull arribar si veig 
que el taekwondo és el meu fort. Quan estem en un campi-
onat no ho fem per guanyar, sinó per practicar l’esport.

I els campionats on els feu?
A Catalunya són obligatoris, però també hem fet 
campionats a Europa i a Espanya. Jo ja he anat a un de 
l’Estat.

I com va anar?
Bé, va ser entre la forma i la competició, i se’m va donar 
molt bé aquesta última.

Abans has dit que t’agradaria continuar practicant 
aquest esport... Els teus pares es faran un tip d’anar 
amunt i avall!
No, perquè fem el taekwondo a l’institut de Celrà, allà ens 
entrenem, i pujo i baixo amb l’autobús, i em va molt bé.
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GUILLEM MARTÍNEZ 
CRUSET
Jugador de waterpolo

“Jugo a waterpolo 
perquè m’agrada 
experimentar”

Vas néixer a Madremanya? Quants anys tens? 
Sí, vaig néixer i visc a Madremanya. Tinc disset anys i em 
dedico al waterpolo..

El waterpolo, un esport complicat per a un poble d’in-
terior... Per què el vas triar?
Doncs perquè a mi m’agrada experimentar i, després de 
veure’l a la tele, vaig pensar que aquest era un esport 
que sortia del que és normal i, com que havia de triar 
una disciplina, m’hi vaig apuntar.

Quants anys tenies?
Feia quart de primària, o sigui vuit anys.

Com s’ho van agafar els teus pares quan els vas dir 
que volies jugar a waterpolo?
Cap complicació, ells sempre em deien que fes esport, 
i quan els vaig dir que m’agradava l’aigua i nedar, no hi 
van posar cap impediment, i a partir d’aquell dia sempre 
que tocava em portaven a l’entrenament.

Una aposta segura. El GEiEG és important en el con-
text català?
Ara tenen dos equips, el dels grans i el nostre, el juvenil; 
tenen la seu al complex de Sant Ponç, on a vegades em 
criden per alinear-me amb l’equip sènior.

Quina ha estat la teva evolució com a waterpolista?
Des dels vuit anys, que em vaig iniciar, vaig anar pujant 
de categoria i ara no tan sols jugo amb els de la meva 
edat, sinó també, i com ja he dit, amb els grans.

Quan dius que jugaves amb els més grans era per-
què tenien poca gent o per mèrits adquirits?
Jo crec que per les dues coses: tenien gent, però jo els 
donava resultats i em convocaven.

Quina és la teva posició a l’equip?
Si ens comparem amb l’handbol, jo seria un lateral.

Quantes hores us entreneu?
Ara mateix m’entreno dues hores cinc dies a la setmana, 
però hi ha hagut moments en què m’he entrenat més.

O sigui que cada dia has d’anar de Madremanya a 
Girona? Com t’ho fas? 
Tinc una moto i estic a l’aigua de vuit a deu.

Fins i tot ara, amb el fred que fa?
I tant que sí, és una qüestió de voluntat.

La voluntat ajuda poc si no hi ha disciplina?
I tant, però també és important l’empatia entre nosal-
tres. La veritat és que nadem moltíssim i això serveix 
per fer equip.

Sou molts o és una afició minoritària?
Hi ha molts practicants, però no hi ha gaires equips. La 
competició es concentra a Barcelona i som nosaltres els 
que ens hem de desplaçar.

Us heu de pagar els viatges?
No juguem a cap lliga estatal, només tenim l’acció cen-
trada a Catalunya, però és veritat: els viatges, la gasolina 
i tot, ens ho hem de pagar nosaltres.

O sigui, paguen els pares?
I tant, i ara més, ja que ens hem de desplaçar amb cotxes 
particulars. Fins ara anàvem amb bus, però ens ho han tret.

Això vol dir que si us continueu dedicant a aquest 
esport és perquè teniu molta vocació?
Ho fem perquè ens agrada i també sabem que sense 
voluntat de tirar endavant l’equip no funcionaria.

I tu creus que pots anar pujant fins a arribar a un 
equip com el Barceloneta o el Sabadell?
Me’n surto prou bé, però pujar ara no és el meu objectiu 
principal, ja que per accedir a una categoria molt més 
bona hauria d’anar a Barcelona.

De totes maneres, ets l’única persona de Madrema-
nya que juga a waterpolo?
Per ara sí, però espero que n’hi hagi més.
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MARTA PUIG PARNAU
Exjugadora de voleibol

“Vam decidir fer un 
calendari en pilotes, 

per fer diners i poder pagar els 
desplaçaments”
Com vas començar a jugar a voleibol? 
Des de molt jove vaig començar al Bordils i vaig anar 
pujant. Ens jugàvem la pujada de categoria i hi va haver 
una noia de les grans que jugava en la meva posició.

Quina era?
Central, o sigui l’agulla. En la mesura que les grans 
necessitaven reforços, m’anaven cridant per jugar al 
primer equip. Hi havia moments que no tenien prou 
jugadores, però també buscaven el relleu generacional, 
i així temptejaven una mica quines hi podien arribar i 
quines no.

Contra quins equips jugàveu?
Sempre hem anat a Barcelona, a la lliga catalana, i vam 
anar pujant fins que vam arribar a competir a nivell 
estatal. Tot i que vaig anar a estudiar un any a Anglater-
ra, a la Universitat de Hertforshire, on vaig fer un curs 
d’il·lustració, i allà també vaig jugar a vòlei, l’equip que 
tinc interioritzat és el Bordils.

I com us pagàveu els desplaçaments i les despeses?
Abans de res vull dir que una persona que juga en 
aquesta mateixa categoria de futbol cobra, però nosal-
tres pagàvem una quota de soci d’entre cent i dos-cents 
euros a l’any, i al principi fèiem els desplaçaments amb el 
nostre cotxe, fins que hi va haver un any que encara que 
ens pagaven la gasolina vam veure que no era normal 
tornar cansades, des de Lleida o des de Tarragona, i 
vam decidir que ens pagaríem un bus. El club ens va dir 
que hi volia posar una part, però com que no n’hi havia 
prou, vam decidir fer un calendari en pilotes, per fer 
diners i poder pagar els desplaçaments.

Al poble es va veure bé?
I tant. No es veia pas res, estàvem en postures estratègi-
ques, i va caure simpàtic.

L’aposta va sortir bé. Després us van ajudar?
En el moment que vam pujar a nacional, crec que ho van 
arreglar; érem l’únic equip de les comarques de Girona 
que jugava a nacional. No cobràvem, però quan vam 
pujar, a can Paraire –una de les filles de la casa jugava a 
les categories inferiors–, ens van convidar a sopar.

Una gran experiència, pujar de categoria?
Nosaltres érem un equip fet des dels fonaments, no 
fitxaven, i l’èxit era el fruit de la feina constant, ja que 
es nodria bàsicament dels equips inferiors. Un cop vam 
haver pujat, sí que ens pagaven els viatges. Jugàvem a 
nivell espanyol i, en aquest aspecte, l’Estat es divideix en 
tres grups, i al nostre, a part dels equips catalans, n’hi 
havia de València, de Saragossa, de les Balears i de les 
Canàries, i molts desplaçaments els havíem de fer amb 
avió. Imagina’t: de fer un calendari en pilotes a anar a 
jugar amb avió..., quantes voltes dona el món!

Suposo que l’equip estava ben compenetrat.
I tant. Entre nosaltres fèiem molta pinya, organitzàvem 
sopars i fèiem moltes activitats, per comunicar-nos, per 
animar-nos.

I la gent de Bordils us seguia?
A les fases d’ascens sí que va venir públic. L’any que 
vam pujar va ser espectacular, senties que estaves 
fent una cosa molt important i encara que estudiessis o 
treballessis la prioritat era el vòlei. Jo, que feia arqui-
tectura, potser no dormia, però m’anava a entrenar 
petés qui petés.

El foment de l’esport a Madremanya...?
Ara visc a Girona. Estic vinculada a Madremanya, hi 
he fet molts anys casal a l’estiu, i crec que si es vol fer 
esport federat no hi ha altra sortida que anar a Bordils, 
no perquè hi hagi alguna complicació, sinó perquè allà hi 
ha més nens.
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QUIM COS CARGOL
Entrenador d’handbol

“En les dotze 
temporades que 
porto a Bordils, m’he 

anat formant, m’he tret el títol 
nacional d’entrenador”
Quan vas començar a jugar a handbol? 
Tenia sis anys, a Sarrià, que aleshores era el meu poble.

En aquell moment el Sarrià i el GEiEG eren els 
equips forts de l’handbol a les comarques giro-
nines...
Més o menys vaig començar amb els benjamins i 
després d’anar passant per totes les categories –ale-
ví, infantil, cadet, juvenil–, quan tenia disset anys i per 
determinades circumstàncies, el primer equip es va 
quedar sense porter i em van cridar.

Va ser un canvi molt fort?
Déu-n’hi-do! De jugar amb nois de disset o divuit anys 
a jugar amb els que en tenien vint-i-sis o trenta, era un 
pas important.

Aquestes temporades, contra quins equips jugàveu?
Només jugàvem a les comarques gironines, a Figueres, 
a Lloret o a Malgrat, que era el lloc que estava més 
lluny de tots. Amb disset anys vaig passar a fer despla-
çaments per Girona a fer desplaçaments per tot l’Estat.

Compensava estar al primer equip?
No cobràvem res, algun detall petit i un sopar al final 
de la temporada. El club es finançava amb les quotes 
de socis i les formacions; a vegades hi havia un suport 
publicitari, però era molt petit.

Als vint-i-set anys vas plegar per les lesions?
Sí. Vaig estar un any inactiu intentant recupe-
rar-me. Després em vaig reincorporar al segon 
equip, amb trenta anys em vaig retirar definitiva-

ment i el 2010, quan tenia trenta-dos anys, vaig 
debutar en el món de les banquetes.

I com va ser, això?
Estava a Sarrià i un entrenador del club em va dema-
nar ajuda perquè portava un equip de categoria infantil 
i tenia possibilitats de classificar-se per al campionat 
estatal, i va sortir bé.

I després?
Vaig fer la temporada 2010-2011 a Sarrià, no ens van 
renovar, i la temporada 2012-2013 el coordinador del 
Bordils em va venir a buscar per ser segon entrenador.

Un pas important?
I tant. El Bordils el que té molt bo és la base, està molt 
ben estructurat, i des d’aquella temporada sempre més 
he estat en aquest club.

Un club amb pedigrí?
A Bordils hi ha una política, que és que normalment no 
es van fitxant jugadors: al contrari, són ells els que ens 
venen a nosaltres. Tenim prestigi i els candidats valo-
ren els resultats, la metodologia de treball, la dedicació 
dels entrenadors –per cada equip n’hi ha dos–, el cos 
tècnic i la junta.

Després de tants anys mai has aspirat a entrenar un 
equip més potent?
Per mi entrenar és com un hobby, és una cosa que 
faig a títol personal, i em conformo que em paguin 
les despeses.

Sembla que estàs content de com t’ha anat tot ple-
gat...
La veritat és que estic molt content. Jo vaig comen-
çar a fer d’entrenador de cop i volta sense cap mena 
de formació i, en les dotze temporades que porto a 
Bordils, m’he anat formant, m’he tret el títol nacional, i 
porto vuit campionats d’Espanya, que per a un poble 
tan petit com és Bordils és un èxit total.
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ROSA FREIXES 
FERREIRA
 Ex-jugadora de futbol 

“Nosaltres hem 
lluitat molt perquè 
es reconegués les 
jugadores”

Quan vas començar a jugar a futbol? 
A La Pera el 1998, on ja hi havia quatre o cinc noies que 
hi jugaven amb els seus germans i es va formar un 
equip. Vaig començar quan tenia onze anys, amb els 
alevins, i vaig anant pujant de categoria fins als disset, 
quan vaig marxar al Sarrià, on m’oferien diners, i era 
molt temptador. 

Els primers anys a La Pera els pares havien de pagar 
perquè hi hagués futbol femení? 
La veritat és que, a La Pera, en Josep Pi, que n’era el 
responsable, s’encarregava de tot. Treia diners d’allà on 
podia i aconseguia equipacions que servien per jugar i 
entrenar. En els desplaçaments ens ajudava la família. 
Recordo haver anat deu persones en una furgoneta. 
Després d’estar dos anys amb el Sarrià vaig quedar 
embarassada, podia competir...

Però? 
Vaig fer un pas endavant i em vaig fer entrenadora del 
meu fill de tres anys amb l’equip del Sant Jordi i el vaig 
acompanyar fins al cinc. Quan vaig complir trenta-tres 
anys, el 2018, vaig buscar noies per formar un equip 
femení a Flaçà, però la sort no em va acompanyar i em 
vaig trencar els lligaments creuats, cosa que em va por-
tar nou mesos al dic sec.

A partir d’aquí es va “jubilar”? 
No, després em van trucar per jugar a primera catalana 
amb L’Estartit, on vaig estar-hi un any. La temporada se-
güent ja vaig anar a La Bisbal, allà vam guanyar la lliga, i 
vam creure que era el moment de jubilar-nos.

Què va canviar de jugar a La Pera a jugar amb L’Es-
tartit?  
A La Pera era com estar a casa, ens cuidaven moltíssim, 
només havíem de pagar la fitxa i ells s’encarregaven de 
tot. En canvi, a L’Estartit, ja t’ho havies de pagar tot tu, 
fins que al final ens van pagar el transport.

Contra qui jugàveu? 
Havíem d’anar moltes vegades a Barcelona i perdies tot 
el cap de setmana per jugar un partit. Aquell equip que 
teníem no era per estar en aquesta categoria. Era una 
mica trist, perquè moltes companyes meves sí que havi-
en jugat al Barça, a l’Espanyol, i va ser trist perquè vam 
començar a perdre i no ho havíem fet mai. Jugàvem 
veteranes: hi havia una noia que tenia 54 anys i era un 
mig espectacular, també hi havia l’Anna Riera del Barça, 
la Sheila. 

I quan vau plegar? 
Van decidir jugar a futbol set amb un equip a La Bisbal. 
Allà ens trobàvem amb nenes de setze anys que ens de-
ien “¿Dónde van estas viejas?”. No estàvem acostumades 
a jugar en un camp petit, però ens ho vam passar molt 
bé, vam gaudir de l’esport, ens vam fer amigues i encara 
quedem per sopar. 

Què li sembla l’actual explosió del futbol femení? 
Em sembla que va tard, però també que ja era hora, 
perquè nosaltres hem lluitat molt perquè es reconegués 
les jugadores. Porto vint-i-cinc anys en el món del futbol 
i crec que s’ha avançat, però queda molt per fer.

Com ara què? 
Tinc una filla que va començar a jugar a futbol i he sentit 
comentaris molt sexistes, masclistes. Fins i tot a nosal-
tres jugant ens deien que havíem d’estar a la cuina! S’ha 
de reconèixer que sense el que vam fer nosaltres potser 
ara no hi hauria el reconeixement que hi ha del futbol fe-
mení. Fa vint-i-cinc anys que vam lluitar molt per aquest 
esport, ens deien marimachos... Però la veritat és que ha 
d’evolucionar molt: hi ha comentaris al camp que no són 
els més indicats.
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RAQUEL VIÑAS 
MARTÍ
Senderista 

“Saps que corres 
per una bona 
causa i saps 
que tot el poble 
t’acompanya“

T’agrada la muntanya?
I tant. Abans feia molts cims, però ara l’edat pesa, ja no 
puc fer tant de desnivell, i en dedico a fer rutes més su-
aus amb el meu home i el meu fill. Per exemple l’última 
que hem fet vàrem sortir de Falgars, pujar la creu de 
Rabadà i el puig Satoies, i vàrem tornar a Falgars pas-
sant per l’ermita de St. Miquel de Castelló. Abans sí que 
fèiem cims importants com el Canigó, però després t’has 
d’adaptar. I estic contenta perquè el nostre nen, que té 
deu anys, diu que vol pujar el Pedraforca, que li fa gràcia 
la muntanya i sobretot la seva forma.

Com et vas fer senderista?
M’hi va iniciar el meu cunyat, un dia ens va convidar a 
fer una ruta a Puigsacalm. A mi i al meu home ens va 
agradar i, després d’ajuntar-nos amb una altra parella i 
d’estudiar els mapes i rutes marcades, vam començar 
a fer cims i rutes llargues: Canigó, Costabona, Puigmal, 
circ de Colomers, pujada al coll de Baborte (sota la Pica 
d’Estats)... cada setmana fèiem una ruta diferent.

Sembla, però, que la muntanya avui és una rambla...
Ni que ho diguis. Els cims més coneguts, i certs indrets 
com gorgs o boscos emblemàtics estan molt massifi-
cats. Recordo que abans de tenir el nen, l’indret anome-
nat Les Roques Encantades, prop del coll de Condreu, 
en aquell moment estaven en bon estat, i l’última vegada 
que vàrem tornar-hi s’havia degradat molt, la molsa ar-
rancada, la gent pujava a les roques per fer-se un selfie... 
I actualment l’Ajuntament s’ha vist obligat a protegir-les 
amb una corda, però hi ha incivilitzats que se la salten, 
ho destrossen tot, i això ens sap greu.

Potser un dels problemes és que els caps de setmana 
hi ha persones que busquen noves formes de diver-
sió i no són respectuoses amb el medi. Potser també 
en tenen la culpa els mitjans de comunicació, que 
asseguren que han descobert paratges desconeguts, 
ho publiquen i després els indrets es massifiquen...
Com molt bé dius, hi ha persones que surten de la ciutat 
i no estan educades per visitar determinats paratges, 
i això obliga les autoritats municipals a fer lleis restric-
tives com les que s’han dictat a Campdevànol o a les Pla-
nes d’Hostoles. Amb el meu home tenim un lloc secret 
i mai publicarem la seva ubicació a cap xarxa. Si vols 
veure llocs interessants saps que has de caminar i anar 
preparat: no es tracta de dir que amb unes vambes pots 
pujar a l’Aneto.

De les rutes, quina és la més interessant que has fet?
La que m’ha marcat més és una que vam fer al Pirineu 
Aragonès, al Balcón de Pineta. Una ruta d’uns 17 km i 
1.600 mts de desnivell. Era joveneta, i no estava prepa-
rada físicament per fer aquests desnivells. El camí feia 
ziga-zagues, em va costar arribar fins al Balcón, però 
ho vaig aconseguir gràcies als ànims del meu home. Va 
valer molt la pena, hi havia unes vistes impressionants. 
Em va encantar!

 No tot són passejades lúdiques. Com et vas plantejar 
la participació a l’Oncotrail?
A la meva cosina, la Maite li van diagnosticar bronqui-
èctasi i els metges li vas aconsellar que havia de fer 
càrdio... i la meva mare va morir de càncer... i quan em 
van dir de participar a l’Oncotrail, una carrera solidària 
en què, com se sap, cada equip ha d’aportar 1.000 euros 
com a donació, ens va semblar bé, i tot l’equip es va mo-
bilitzar venen números a la família, amics, coneguts i a la 
gent de Madremanya per obtenir l’aportació econòmica. 
Això vol dir que tot Madremanya, família, amics i cone-
guts estaven lluitant contra el càncer. Vaig participar-hi 
les edicions del 2021 i 2022, i us puc assegurar que va 
ser una experiència extraordinària. Veient com s’ajuda 
la gent, com fas amistats, com saps on aniran els diners, 
saps que corres per una bona causa i saps que tot el 
poble de Madremanya t’acompanya.
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ALBERT FONT, UN EXEMPLE DE 
COMPROMÍS AMB ELS MÉS FEBLES

L’11 d’agost passat, un fill de Madremanya, Albert Font, 
prevere diocesà i missioner a Moçambic des del 1957, va 
rebre la medalla Pro Ecclesia et Pontifice, atorgada pel papa 
Francesc. Creada el 1888 per Lleó XIII, aquesta distinció es 
dona als que han demostrat un servei llarg i excepcional 
a l’Església catòlica, un premi a la fidelitat a l’Església i a la 
comunitat eclesial per part de clergues i laics. Va lliurar-la 
l’encarregat de Negocis de la Nunciatura de Boroma-Tete.

Nascut el 1931, Albert Font va cantar missa per primera 
vegada el 21 de juliol del 1957. Va ser un gran dia de festa 
per a Madremanya, segons explica Esteve Vilanova, 
testimoni directe dels fets. “Com que Madremanya era i 
és un poble exemplar i molt unit socialment, en les grans 
festes hi participava tothom, i aquest dia també hi va 
participar tothom. A més, sabíem que al cap de tres dies 
mossèn Albert marxaria a les missions i sabíem que anava 
a la selva de Moçambic.”

Han estat 66 anys d’una gran activitat pastoral i social, 
creant cooperatives per conrear productes del camp i 
oferir menjar a la comunitat, obrint escoles per a nens i 
nenes, i alguns, amb la seva ajuda, han pogut arribar fins 
a la universitat. I tota aquesta activitat la va fer durant 
molts anys enmig d’una guerra entre el Frelimo i l’exèrcit 

de la metròpoli (Portugal). El seu missatge ferm i constant 
en defensa dels més humils i oblidats li va provocar el 
recel dels serveis secrets portuguesos i durant uns anys 
els van expulsar.

Hi va tornar, va viure la independència i els primers anys 
de socialisme, i ell sempre va restar fidel als més humils 
i a la seva obra, que va d’haver de reconstruir perquè en 
marxar i amb la guerra ho havien destrossar tot. Amb 
92 anys, continua al peu del canó ajudant els que més ho 
necessiten.

MOSSÈN ALBERT
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Aquest estiu en més d’una ocasió ha sortit el nom d’en 
Casimiro Tarrassó. Amb alguns hem parlat de la seva 
vida i amb d’altres de la seva pintura. 

És per això, que ens hem atrevit a escriure quatre ratlles 
i a organitzar una exposició virtual per fer-li un petit ho-
menatge i donar-lo a conèixer a tota la població. Els que 
tenim una certa edat el recordarem passejant pel poble 
amb la senyora Mercè i fent petar la xerrada amb el se-
nyor Paquito Vidal, i també de tant en tant, fent un esti-
rabot imitant el crit d’un gos o d’un gat.

La majoria de nosaltres no sabíem gaire cosa de la seva 
vida artística. Sabíem que era pintor i que a l’estiu venia 
de vacances a Madremanya. De fet, va ser el primer esti-
uejant de Barcelona que va arribar al poble. Va comprar 
cal Sabater, actual can Casimiro.

Aquest estiu hem parlat amb la Rosa Rovira, la seva ne-
boda i ens ha explicat la seva trajectòria. Va néixer a Bar-
celona l’any 1900, des de molt jove va descobrir la pintura 
i va estudiar a l’Escola de Belles Arts de Barcelona. Va 
realitzar un munt d’exposicions a Barcelona, cal destacar 
l’exposició de “Paisatges pirinencs”, (1948), i la dels “Paisat-
ges Mallorquins”, (1949). A part de les exposicions realit-
zades a diverses ciutats catalanes, va guanyar diversos 
premis: “Segon premi a l’exposició regional de Girona”, 
(1942), també va rebre el premi “Santiago Rusiñol” del 
concurs “Pobles i paisatges de Catalunya”, (1972).

Va fer llargues estades a París i a Mallorca. D’aquí ve la 
seva extensa creació dels paisatges mallorquins. Cal 
destacar també una selecció de pintures incloent la col-
lecció dedicada a Madremanya que podeu veure a la seu 
de la Fundació Inov-Culture i al canal YouTube a l’adre-
ça: https://www.youtube.com/watch?v=V0USXZJKWfw 
TarrassoGaleriaVirtual

Pel que fa a la seva obra podem dir que té les seves ar-
rels en l’estètica expressionista i sobretot en el fauvisme, 
caracteritzades per l’ús lliure del color i de la forma per 
expressar els sentiments i les emocions, per damunt del 
pensament.

La intensitat cromàtica i emocional de les pintures de 
Tarrassó són especialment notòries, inspirades en bona 
part en els paisatges i en la natura que conformaven el 
seu entorn natural i vital, que coneixia pam a pam i esti-
mava profundament.

Uns sentiments que Tarrassó transformà en esclats de 
color que donen forma i ànima a les imatges que traslla-
dà a les teles.

És per tot això, que ens ha agradat compartir amb tots 
vosaltres la petita història d’un pintor reeixit del nostre 
poble.

Amics i amigues de Tarrassó

TARRASSÓ, UN PINTOR, UN ESTIUEJANT…

El portal de la Sagrera, Madremanya
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El temps no s’atura i als que ja en tenim un piló, d’anys, 
això de tornar a ser Nadal ens fa pensar i reflexionar en 
el que hem viscut i potser poc aprofitat, en el tren que 
se’ns escapa i en aquells companys que ja s’han quedat 
pel camí i que trobem a faltar.

Hem de fer recompte de l’any i de les activitats que la 
nostra Associació de Gent Gran de Madremanya hem fet 
o hem intentat fer pel nostre poble. Ben mirat, no és gran 
cosa, per això ens refiem dels joves trempats que tenim, 
perquè aquesta comunitat estigui viva i ens uneixi a tots.

Hem ajudat perquè la Cavalcada de Reis llueixi com sem-
pre i la nit continuï sent màgica. Aquest any es va tornar 
a iniciar el Carnestoltes per a adults després de l’infan-
til amb l’actuació de Marisol i vam agafar forces amb pa 
amb tomata i embotit. També hem volgut que la Trobada 
de Puntaires a la tardor sigui una exposició de virgueries 
de les artistes del boixet i que marxin contentes amb el 
tracte, els records i les rifes que troben aquí. Hem cele-
brat una magnífica castanyada per Tots Sants, col·labo-
rant amb l’Associació de Dones. I hem esperat que la mai-
nada pogués anar a buscar els tions al bosc que fer-los 
cagar per la diada de Sant Esteve.

Com a cosa important i interessant, s’ha assistit a les re-
unions del Consell Consultiu de la Gent Gran del Gironès, 
entitat que treballa per recollir les necessitats de la gent 
gran i escoltar-nos. Per part nostra, la reivindicació cen-
tral és demanar disponibilitat per a més residències pú-
bliques, més ajudes per a la gent que vol seguir a casa 
amb una persona cuidadora i lluitar perquè els bancs i les 
caixes atenguin millor la gent gran, persones que encara 
avui dia no tenen targeta o que tenen problemes per fer 
les gestions per internet.

Amb el tot i el poc, i el que segur que em deixo, la nostra 
associació continua viva i amb la il·lusió de mantenir les 
trobades amb tothom, grans i petits, que formen aquesta 
gran família que és Madremanya.

Bon any 2024 a tothom i que sigueu molt feliços!

Montse A. 
Associació de Gent Gran de Madremanya

ASSOCIACIÓ DE GENT GRAN
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HOMENATGE A LA GENT GRAN

Aquest any hem pogut tornar a celebrar la festa d’Home-
natge a la Gent Gran de Madremanya en el seu format 
tradicional.

Feia uns anys que la pandèmia de la covid ens havia im-
possibilitat celebrar tots els actes a què estàvem acostu-
mats, però aquest any per fi ha estat possible!

El diumenge dia 7 de maig ens vam reunir a la plaça Major 
per a l’entrega de la rosa i el clavell per a totes les persones 
més grans de 65 anys. Tot seguit, a les 11 h es va celebrar 
la missa amb l’acompanyament del grup The Cover Land, 
que també ens va oferir un petit concert en acabat l’ofici.

Tot seguit i com ja és tradicional de cada any, ens vam fer 
la foto de grup amb tots els homenatjats.

A les 13 h ja sortíem tots cap al restaurant amb autobús 
o cotxes particulars. El lloc escollit aquest any va ser el 
restaurant La Masia de Sant Climent de Peralta.

A les 14 h ja estàvem tots entaulats i fent el dinar de celebració 
del 36è aniversari de la Festa de la Gent Gran. Una vegada a 
taula, la pluja va fer acte de presència i, tot i que era molt neces-
sària, ens va fer una mica la guitza perquè ens va impossibilitar 
poder acabar tots els actes previstos per després de l’àpat!

Teníem previst fer una ruta amb el trenet El Xiulet de Pals que 
té per títol “Ruta de l’arròs” i que, com el nom indica, transcorre 
pels arrossars de Pals amb l’acompanyament d’un guia que 
va explicant les característiques d’aquest aliment que tots 
segur que consumim però del qual molts de nosaltres des-
coneixem com es cultiva. Això no va poder ésser perquè el 
temps no ens ho va permetre. Però per compensar-ho vam 
substituir-ho anant directament a l’antic molí de l’arròs i fent 
una visita més resumida allà mateix. Alhora també vam po-
der fer una degustació de cervesa artesanal produïda amb 
el mateix ingredient que ens envoltava: l’arròs.

També cal fer esment que els dibuixos que van acompanyar 
la invitació d’aquest any van ser fets un any més per alumnes 
del municipi que aquest 2023 acabaven 6è curs: la Vinyet 
Gros, en Jan Giribet i l’Arnau León. L’Ajuntament aprofitem 
la revista per agrair-los efusivament la seva col·laboració.

ASSOCIACIÓ DE GENT GRAN
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DIA INTERNACIONAL DE LA DONA. 
8 DE MARÇ

El dissabte dia 11 de març es va celebrar el dia inter-
nacional de la dona amb la Recuperació de la Plaça 
de les Bruixes.

Com molt bé ja sabeu, en la cultura popular catalana hi 
ha un gran nombre de llegendes, indrets i racons on el 
personatge d’una bruixa hi és present. És a aquest tema, 
el de les bruixes, que aquest any 2023 es va dedicar la 
jornada. 

Sobre elles i sobre el fenomen repressiu de la cacera de 
bruixes hi ha molts estudis, documentals, articles de re-
cerca històrica. Al llarg dels anys, i amb més o menys re-
percussió segons l’indret, es van anar succeint diferents 
episodis: situacions de processos, persecucions, tortures 
i fins i tot execucions. 

A finals de l’edat mitjana i sobretot durant el Renaixe-
ment hi va haver un període de regressió per a les dones 
en tots els terrenys. La lluita perquè el coneixement i la 
ciència estiguessin sota el control masculí va reforçar i 
agreujar aquest moviment de la cacera de bruixes. Es 
creia que una dona que gaudís de qualsevol tipus d’inde-
pendència podia quedar fora del seu control i pertorbar 
l’ordre social. 

La cacera de bruixes va ser un clar exemple dels atacs 
i la discriminació a què les dones, malauradament, han 
estat sotmeses al llarg de la història. 

Amb la recerca històrica s’ha descobert que la majoria 
de processos per bruixeria s’iniciaven per denúncies de 
veïns que pressionaven les autoritats per ajusticiar-les. I 
és que en situacions d’epidèmies o penúries s’accentuava 
la necessitat de buscar un o una culpable.

Catalunya va ser un dels llocs d’Europa on més dones va-
ren ser acusades i assenyalades per bruixeria. 

També es troben llibres com ara Les bruixes d’Arnes, Les 
dones sàvies de la muntanya i El caçador de Bruixes, de 
David Martí Martínez, on s’explica com les caceres de 
bruixes eren, en realitat, la repressió d’unes dones que, 

en alguns casos, pel motiu que fos, arraconades i rebut-
jades, havien d’anar soles pel món i vivien del seu propi 
treball, coneixement i remeis. En altres casos era perquè 
necessitaven portar un sobresou a les seves famílies i, 
carregades de plantes remeieres i altres productes natu-
rals, emprenien llargs viatges a peu. 

Dones sàvies, dones valentes i decidides, dones que “ana-
ven pel món”. Dones que, tot i ser analfabetes la majoria 
d’elles (perquè les “nenes” no podien pas anar a escola a 
aprendre de llegir i escriure, s’havien de quedar a casa 
a ajudar), acumulaven coneixements mil·lenaris sobre 
plantes, herbes remeieres, tractaments, curacions, i en 
aquells temps per això varen ser acusades de bruixes. 

ASSOCIACIÓ DE DONES 
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Es podria anomenar molts pobles, com ara Viladrau, 
Llers, Sant Feliu Sasserra, Gualba, Sant Joan les Fonts..., 
on se celebren festes i fires en honor d’aquestes dones, 
a qui en molts casos se’ls pot posar nom i cognoms, i que 
varen ser perseguides, processades i injustament con-
demnades en segles passats. 

A l’entorn de Madremanya també tenim diversos racons 
que tenen un nom en què es fa referència a les bruixes: 
al mig de les Gavarres hi trobem el Balcó de les Bruixes, 
on es pot gaudir d’unes vistes fantàstiques, sobretot si és 
un dia clar, i a la serra de Millàs, al camí entre La Pera, 
Millàs i Madremanya, “el lloc de la celebració”, hi hauria part 
de l’anomenada Plaça de les Bruixes. Diem “part” perquè 
quan es va arreglar la carretera es va passar just per 
on era i durant un temps se sabia que hi havia la Plaça 
de les Bruixes però poca cosa del paisatge ens ho recor-
dava (potser algunes mates d’aquesta planta invasora 
tan característica d’aquest indret). Per això, aquest any 
2023, l’Associació de Dones estem contentes d’haver-ne 

pogut recuperar un trosset i que es pugui tornar a gaudir 
d’aquest espai que esperem que tothom cuidi. 

Amb aquesta humil celebració d’enguany es pretén rei-
vindicar i mostrar el nostre reconeixement a totes les do-
nes que han estat reprimides al llarg de la història. 

Volem agrair la col·laboració rebuda per dur-ho a terme, 
tant de l’Ajuntament com del suport desinteressat que 
hem rebut d’alguns homes que s’estimen l’entorn i que 
ens fan refermar la igualtat entre persones i el fet que 
amb el treball conjunt i la col·laboració és més fàcil poder 
dur a terme idees i projectes. Moltes gràcies, Martí i Pere.

I també un agraïment i una felicitació pel suport i la im-
plicació en aquesta petita festa del grup de dones joves 
del nostre poble, que per completar la celebració ens va-
ren oferir la representació de la llegenda que dona nom 
a aquest entranyable lloc: La Plaça de les Bruixes, llegenda 
recollida en El llibre dels Centfocs, de Xavier Cortadellas.

ASSOCIACIÓ DE DONES 
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SORTIDA AL POBLE ESPANYOL 
DE MONTJUÏC

El dia 14 de maig un bon grup de dones de diferents edats 
vàrem deixar les diferents activitats, ocupacions i feines 
per trobar-nos i passar el dia juntes. Enguany la sorti-
da de dones oferia una visita lliure al Poble Espanyol de 
Montjuïc i dinar al restaurant La Font de Prades. 

El recinte, de valor arquitectònic, està integrat per més de 
cent edificis a escala real que componen un veritable po-
ble ibèric: des d’un típic barri andalús a un monestir romà-
nic català, passant per arquitectura tradicional de Galícia. 

Els seus carrers i places acullen també un centre d’ar-
tesania. S’hi van poder veure alguns artesans treballant 
en directe: joies, vidre, cistelleria, ferro, brodats, terrissa...

Badant mirant les seves botigues i tallers, es va acabar aquell 
dia amb alguna corredissa per aixoplugar-nos del ruixat que 
va caure i que ara ens agradaria que es repetís més sovint 
per donar la benvinguda a l’aigua que tant necessitem.

DIA INTERNACIONAL PER A L’ELIMINACIÓ 
DE LA VIOLÈNCIA CONTRA LES DONES. 
25 DE NOVEMBRE

En el marc del 25 de novembre, l’any passat es va dur a 
terme un taller teatral participatiu a càrrec del grup La 
Nave Va titulat L’equilibri és cosa de dos, on, per treballar 
la prevenció de la violència de gènere, es mostrava una 
història amb dinàmiques i tècniques de teatre interactiu. 

Aquest any 2023 s’han tornat a fer activitats amb motiu 
del 25N, per demanar l’eliminació de la violència masclis-
ta i el respecte per la diversitat. El manifest d’enguany es 
projectava a la pantalla de l’entrada del CIR. 

També es va poder gaudir de la projecció de la pel·lícula 
Suro, dirigida per Mikel Gurrea i emmarcada dins el catà-
leg de Cinema amb Valors 2023. El projecte de Cinema 
Transhumant és un programa d’activitats culturals basat 
en l’exhibició itinerant d’obres cinematogràfiques com-
promeses i humanitàries que realitzen una acció social. 

La pel·lícula mostra conflictes socials i contradiccions del 
capitalisme (treball, raça, gènere...) a través de la vida d’una 
jove parella que es trasllada a viure en una masia envolta-
da d’un bosc de suros a la serra de l’Albera, a l’Alt Empordà. 

Aquella tarda la sala polivalent del CIR es va convertir en 
una bonica sala de cinema i en acabar-se la pel·lícula es 
van poder comentar i compartir sensacions i interpreta-
cions del que ens havia transmès la pel·lícula. 

Es van completar els actes que acompanyaven el 25N 
afegint-nos a la campanya “No sabien que érem llavors”, 
amb la plantació d’un arbust al centre del parterre enjar-
dinat del CIR, tot esperant créixer cap a un món més just, 
igualitari i lliure de violències.

TALLER DE CENTRES DE NADAL

Un any més es torna a fer aquesta activitat familiar per-
què s’acosten festes entranyables, festes de retroba-
ments i reunions amb la família o els amics.

Mentre es passa una bonica tarda, les mans, amb molta 
destresa i habilitat, converteixen materials recollits com 
ara branques, pinyes o bé materials reutilitzats en bonics 
centres nadalencs, rams i decoracions originals que fa-
ran ben acollidors els racons de les nostres cases.

Associació de Dones de Madremanya

ASSOCIACIÓ DE DONES 
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ADHESIÓ PLA D’IGUALTAT DE GÈNERE 
DEL CONSORCI DE BENESTAR SOCIAL 
DEL GIRONÈS-SALT
 
Aquest mes d’octubre, l’Ajuntament de Madremanya s’ha 
adherit al Pla d’Igualtat de Gènere elaborat pel Consorci 
de Benestar Social del Gironès-Salt. 

Aquest pla comarcal es va elaborar a partir d’una diagno-
si global prèvia efectuada pel personal tècnic del Con-
sorci de Benestar del Gironès-Salt i recull un conjunt de 
mesures que possibiliten treballar de manera coherent i 
coordinada al territori per assolir una igualtat de gènere 
efectiva.

El Pla d’Igualtat de Gènere desenvolupa les següents lí-
nies d’acció comunitària:

1. Compromís amb la igualtat de gènere i la interseccionalitat
2. Acció contra les violències masclistes
3. Drets, salut i qualitat de vida
4. Coeducació i transmissió d’una cultura igualitària
5. Reformulació dels treballs i dels temps
6. Reconeixement del lideratge i la participació de les dones.

El desenvolupament d’aquest pla comarcal comportarà 
la creació d’espais participatius i de treballs, la recopilació 
d’informació i el desenvolupament d’actuacions de sen-
sibilització adreçada a professionals i a la ciutadania en 
general de tota la comarca del Gironès.

L’adhesió aquest pla d’igualtat comarcal suposa per Ma-
dremanya disposar de línies d’actuació i recursos com-
partits per tal de dur a terme projectes que responguin a 
les necessitats detectades en matèria d’igualtat al poble.

Significa també sumar esforços per avançar en la lluita 
contra la discriminació per raó de gènere, trencant les 
barreres que obstaculitzen la igualtat efectiva entre do-
nes i homes.

Aquest Pla d’Igualtat de Gènere té una durada de quatre 
anys, del 2022 al 2025 i es contempla fer una avaluació 
dels resultats obtinguts amb la seva implementació.

FESTA MAJOR 
SENSE VIOLÈNCIES MASCLISTES

En la passada Festa major l’Ajuntament de Madremanya 
es va adherir a la campanya de sensibilització “el masclis-
me no fa festa” engegada pel Departament de Cultura i el 
Departament d’Igualtat i Feminismes de la Generalitat de 
Catalunya. 

En aquest sentit, es van proporcionar als organitzadors 
de la festa major els cartells i els díptics que contenien 
els missatges amb els conceptes centrals per transme-
tre - consentiment, respecte, diversitat i comunitat- amb 
l’objectiu de promoure una nova cultura basada en el 
consentiment i lliure de violència masclista.

Continuant amb aquesta línia, l’equip municipal es plante-
ja promoure la creació d’un Punt Lila per la Festa Major 
del pròxim estiu. Per aquest motiu, s’ha contactat amb 
una entitat per tal de dur a terme l’any vinent, uns tallers 
formatius adreçats a tota la ciutadania que permetin for-
mar i sensibilitzar en matèria de prevenció de violències 
masclistes.

BENESTAR SOCIAL
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SENDERISME GUIAT AL GIRONÈS

Entre el febrer i el juny, l’Àrea de Turisme del Consell 
Comarcal del Gironès ha organitzat fins a 11 sortides 
guiades per l’entorn de la nostra comarca. Durant la 
tardor, del setembre al novembre, el torn de Madremanya 
va ser el 14 d’octubre passat, a les 11 hores, amb una visita 
d’una hora i mitja guiada per l’Associació de Guies de 
Girona.

L’activitat anomenada Gironès, terra de passeig és 
anunciada anualment al lloc web www.turismegirones.
cat, on podem accedir a moltes altres activitats que 
s’organitzen. Us animem que hi doneu un cop d’ull de tant 
en tant!

CONSORCI GAVARRES

Durant el primer trimestre de l’any, a l’IRTA de Monells es 
van celebrar uns tallers sobre el Pla de desenvolupament 
local i turisme de les Gavarres. Aquests tallers oberts a la 
ciutadania tenen com a objectiu definir les línies de treball 
que s’hauran de posar en pràctica en el desenvolupament 
local i turístic, actual i futur de l’Espai Natural Protegit de 
les Gavarres.

Comptar amb les opinions dels diversos agents actius 
és indispensable per aconseguir un resultat satisfactori 
i alinear-se amb els principis de desenvolupament 
responsable.

ASSOCIACIÓ EL CAMÍ

Des de fa uns anys, Madremanya col·labora amb 
l’Associació El Camí, que fomenta una ruta de senderisme 
cultural que enllaça camins i rutes existents de totes les 
comarques i illes de parla catalana, i que ajuda a conèixer 
la cultura, la història, el paisatge i la gent de cada terra.

El Camí es va iniciar l’any 2003 i consta de més de 
5.000 km, més els brancals que aprofundeixen en 
la resta de municipis de cada comarca i que es van 
creant progressivament. La totalitat d’El Camí està 
georeferenciada i es pot seguir a través de l’aplicació per 
a mòbils del mateix Camí i també a Wikiloc.

Trobareu més informació al web www.elcami.cat

NOUS EXPOSITORS AL CIR

Aquest any, des de la regidoria de Turisme ens hem 
encarregat de col·locar un expositor múltiple per a fullets 
turístics a l’entrada del CIR, amb l’objectiu de poder oferir 
informació útil per fer una ruta pel poble i els voltants o 
per anunciar els diferents negocis locals.

TURISME
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PARTICIPACIÓ CIUTADANA

L’any 2021 es va redactar el Pla Estratègic de Desen-
volupament Local de Madremanya després de tot un 
procés de participació ciutadana que es va dur a terme 
malgrat les limitacions generades per la crisi sanitària 
provocada per la covid-19. 

Aquest pla és el resultat d’una construcció col·lectiva 
mitjançant la qual els veïns i les veïnes de Madremanya 
van identificar i van proposar les línies estratègiques 
d’actuació que marcaran el camí per on hem d’anar com 
a poble.

La missió o objectiu fonamental d’aquest Pla Estratègic 
de Desenvolupament Local de Madremanya és “treballar 
per una Madremanya que preservi les potencialitats de po-
ble petit, que tregui partit de la seva ubicació, esdevingui un 
referent territorial en termes de convivència i que aposti per 
la sostenibilitat”.

Els principis que han de dirigir la implementació d’aquest 
pla estratègic són, tal com es va consensuar al procés 
participatiu:

• Lideratge: compartit entre la societat civil i l’Ajunta-
ment 

• Realisme: que respongui als recursos públics exis-
tents i a la realitat del municipi

• Corresponsabilitat: treball compartit entre l’adminis-
tració i la resta d’agents socials i econòmics

• Participació i treball en equip: sumar mirades i esfor-
ços diferents

• Equitat: apostar per la justícia social i la igualtat d’opor-
tunitats

• Educació: pertinença i compromís cívic de les perso-
nes implicades

• Transparència: garantir a la ciutadania l’accés a la in-
formació

• Sostenibilitat: impulsar de manera progressiva un 
nou model de creixement.

En les sessions participatives es van prioritzar 4 línies 
estratègiques per desenvolupar:

1. Polítiques socials: treballar per fer un poble cohesi-
onat, dinàmic i que vetlli per la qualitat de vida dels 
seus habitants.

2. Desenvolupament econòmic: apostar per un model 
de desenvolupament econòmic local i sostenible.

3. Gestió territorial: prioritzar una gestió del territori 
amb criteris de sostenibilitat, la mobilitat activa i la 
cohesió social.

4. Governança estratègica: fer de Madremanya un po-
ble participatiu i corresponsable amb les actuacions 
municipals.

El 2024 volem que continuï essent l’any per dur a terme 
les propostes que es van recollir en aquest document. 
Per aquest motiu, des de l’Ajuntament ens hem posat en 
contacte amb la Diputació de Girona i amb l’entitat res-
ponsable de l’elaboració del pla per obtenir els recursos 
necessaris per fer el desplegament i constituir el grup 
motor que liderarà aquest nou procés participatiu.

Esperem poder comptar amb la col·laboració del màxim 
nombre de persones per tal de fer un projecte de poble 
compartit i coproduït per tots i totes.
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ACTIVITATS I TALLERS

SANT SILVESTRE KIDS MADREMANYA

L’últim dia de l’any 2022, la tarda va acabar amb una 
activitat esportiva per a petits i joves. La Comissió de 
Festes i Esports va organitzar una cursa amb diferents 
categories i distàncies: Pollets (-5 anys), Prebenjamins 
(6-7 anys), Benjamins (8-9 anys), Alevins (10-11 anys), 
Infantils (12-13 anys) i Cadets (14-15 anys). Una cursa 
gratuïta i popular amb un final dolç amb xocolatada i 
obsequi per a tots els participants.

ÀGORA DE MUSICOTERÀPIA 

Organitzat per l’Associació Catalana de Musicoteràpia, 
Madremanya va acollir la VI Àgora de Musicoteràpia a 
Girona, el 25 de febrer al matí. Aquesta trobada serveix 
per intercanviar experiències entre professionals, 
exposar bones pràctiques i promoure la investigació i 
acció en musicoteràpia, tant per musicoterapeutes com 
per persones interessades en la musicoteràpia. L’entrada 
va ser lliure amb inscripció i diferents professionals van 
fer unes ponències on famílies van realitzar tallers i 
dinàmiques de grup amb la música com a protagonista

FIRA DE LLEGENDES

El 22 d’abril, un dia abans de Sant Jordi, durant el matí 
i la tarda vam celebrar la Fira de Llegendes 2023. Els 
recorreguts pels diferents indrets del poble es van 
interpretar, a càrrec de veïns i veïnes, un total de 6 
llegendes.

Després del dinar popular al pavelló municipal, al CIR, 
Mireia Peña ens va explicar alguns dels seus divertits 
contes a mesura que anava omplint de paraigües de 
totes les mides l’espai reservat.

Anteriorment, dues tardes d’abril van servir per 
preparar una llegenda amb els infants, rebent 
l’assessorament de Cora, de la companyia de teatre 
Jucbocs. La llegenda representada es va titular Les 
gallines de Peratallada van a pondre a Canapost. Durant tot 
el dia, les parades d’artesans van estar situades davant 
del CIR i els dies previs es va fer un sondeig per si algú 
del poble volia posar-hi una parada o si coneixia cap 
paradista interessat, per donar l’oportunitat al màxim 
de participants possible.

Una proposta nova que vam oferir per la Fira de 
Llegendes d’enguany va consistir en rebre dibuixos i 
il·lustracions sobre la llegenda El drac de les Gavarres. A 
partir de les 8 obres presentades, el diumenge 16 d’abril 
dos grups d’infants van poder participar en la primera 
sessió de fang amb la Montse Seró. 

La primera part del muntatge va començar amb el drac 
i les muntanyes, amb diferents tipus de fang, de més 
marró o de més negres, i aplicant elements naturals 
com ara petxines i vegetals per crear textures. En la 
segona sessió del taller de fang, el 6 de juliol a la tarda, 
es va continuar treballant la noia i el riu. Algunes peces 
ja tenien el color aplicat i eren cuites, però encara el 
conjunt era bastant dispers i no tothom tenia clara la 
disposició final. En l’última sessió, que es va dur a terme 
el dissabte 30 de setembre, el conjunt dels elements 
ja tenia un aspecte més definitiu i, un cop treballat el 
poble, encara amb les peces sense coure, es va poder 
comprovar una feina molt acurada i delicada.

L’objectiu d’aquestes sessions és fer un mural que 
il·lustri la llegenda i que quedi instal·lat en un lateral del 
CIR. Durant els primers mesos de l’any, amb el muntatge 
final sobre la paret, es clourà una feina amb què podrem 
gaudir de l’esforç conjunt dels infants.
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ACTIVITATS I TALLERS

EL POU DE LA PLAÇA MAJOR

Un dels punts marcats en l’itinerari de la Fira de Llegen-
des d’aquest any va ser el pou de la plaça Major. En rea-
litat no és una llegenda, perquè no té una part de ficció, 
sinó que és tota ben real, tot i que ja sabem que amb els 
anys les històries també poden anar canviant. Justament 
es va escollir amb la voluntat de conservar-la, motiu pel 
qual també s’ha redactat i properament es publicarà al 
web de l’Ajuntament. A més, van tenir la sort de poder-la 
escoltar el fill d’un dels protagonistes i la seva família.

Creiem que és important 
explicar i recordar el nostre 
passat i reviure moments 
com els que es vivien abans, 
fent reunió a la vora foc, on 
els grans de la casa explica-
ven històries i anècdotes del 
poble i de la seva gent. Ara 
potser hem de canviar el 
format, però no ens resistim 
a perdre aquesta essència i 
coneixement. Per això tam-
bé es va mirar de reprendre 
les històries orals a la sala 
polivalent del CIR i animem 
que qualsevol persona o 
persones a qui els vingui de gust compartir i parlar d’algun 
tema del passat, es posin en contacte amb l’Ajuntament 
per mirar d’organitzar-ho. I és que moltes d’aquestes són 
històries orals que si no s’expliquen cauen en l’oblit i es 
moren. Les persones també, però d’alguna manera conti-
nuen presents en aquests relats, i és deure de tots i totes 
no permetre que desapareguin i que els infants coneguin 
com era la vida del poble i la seva gent en el passat. Un 
passat a vegades no molt llunyà, quant a nombre d’anys, 
però sí en la forma de viure. Posem, doncs, fil a l’agulla 
explicant la història del pou de Plaça:

“Al segle passat Madremanya era un poble mancat d’ai-
gua. Hi havia poques cases que tinguessin un pou amb ai-
gua abundant. Però fent honor a la solidaritat caracterís-
tica de les persones del poble, aquestes cases deixaven 
la porta oberta perquè la resta dels habitants poguessin 
omplir un càntir amb aigua bona.

Cap als anys 50 aproximadament, un grup de veïns, 
davant la necessitat i les ganes de tenir aigua, van pen-
sar en la manera de trobar-ne. Per aquell temps volta-
va un valencià que deia que sabia trobar aigua, però 
no es volia posar a la feina si abans no li pagaven 300 
pessetes (una quantitat considerable per l’època). Van 
decidir pagar i, un cop fet, el valencià va desaparèixer 
sense haver trobat aigua. Per sort, en Siset Tiu va es-
coltar un dia com la Maria de can Sidro es queixava 
que se li enrampaven les cames quan era en un lloc de 
Plaça cosint. Ell li va dir que allà hi devia haver una deu 

d’aigua. Així va ser com la 
Maria es va decidir a sor-
tir a buscar aigua amb un 
clau i un cordill. Després 
de la negativa per part de 
l’Ajuntament d’ajudar-los a 
fer el pou, però amb el seu 
vistiplau per intentar-ho, 
un grup de veïns de la Pla-
ça (Perich Nadal, en Lluís 
de can Guitard, en Met Po-
lit, en Berto Sisó i en Pep 
Sidro) van reunir 500 pes-
setes cada un i dinamita, i 
el 17 d’agost del 1957 es van 
posar a excavar.

Es van trobar complicacions amb la dinamita, van ha-
ver de parar per ocupar-se dels camps, es van desa-
nimar…, però, tot i els entrebancs, en Pep Sidro i en 
Perich Nadal no volien desistir i van seguir animant la 
gent per continuar.

Van arribar a 13,5 metres de fondària i diuen que una 
persona podia obrir els braços i no tocar paret. Llavors 
un cop fet el forat l’Ajuntament va dir que pagaria el pa-
leta, que va ser en Tià Calvó, perquè fes el pou amb una 
cúpula. I una vegada acabat i per a sorpresa dels veïns 
va col·locar-hi un cartell que deia “fet per l’Ajuntament 
de Madremanya”. Tot i que, en realitat, la construcció va 
ser feta per una colla de veïns amb eines rudimentàries 
i amb molt bona voluntat i perseverança amb l’objectiu 
de disposar d’aigua per als veïns de la Plaça i per a tot-
hom qui ho necessités.”
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PROMOCIÓ DE LA SALUT

L’any passat vam iniciar aquest tipus d’activitat i en-
guany hem seguit, a més de les activitats regulars de 
tardes de ioga, Pilates, Mindfulness i dinamització del 
parc de salut, amb activitats puntuals, que han estat:

taller de sabons per a infants i adults
taller de cosmètics naturals per a infants i adults
taller de rams silvestres.

A més, dins de les activitats del casal, se’n va fer una 
d’identificació de plantes autòctones i una sortida per 
desenvolupar les habilitats d’orientació.

Part d’aquestes activitats són finançades pel “Programa 
de suport econòmic a ajuntaments per a la millora de les 
condicions i estils de vida (CEV)” de Dipsalut. La intenció és 
continuar promocionant activitats relacionades amb la 
promoció d’estils de vida saludables. Si teniu idees sobre 
possibles activitats, no dubteu a fer-nos-ho saber. 

LA LLERA DEL TER

Seguim col·laborant econòmicament amb la revista La 
Llera del Ter, amb la compra de 70 exemplars, que es 
distribueixen de manera gratuïta al CIR i a l’Ajuntament. 
Creiem que és una revista de qualitat feta per perso-
nes de la zona, que parla del nostre entorn, amb la qual 
podem aprendre i recordar fets, històries, llocs… Us re-
cordem que s’edita dos cops a l’any i el següent serà el 
número 67.

PUNT DE LECTURA

Madremanya disposa d’una sala com a Punt de Lectura 
que funciona gràcies a la col·laboració de totes les 
persones que en fan un bon ús, de les persones que 
fan donació de llibres i de persones voluntàries que de 
tant en tant la reorganitzen i miren l’estat dels llibres. 
Recordem que aquesta sala està equipada també 
amb un ordinador i és un espai comunitari, tranquil 
i agradable per llegir, fer deures, conversar, jugar…, i 
està a disposició de qualsevol persona del poble que en 
vulgui fer ús. Si l’accés està tancat, pot demanar al bar 
que l’obrin.
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NOVES SUBSCRIPCIONS

Com a mostra de respecte per la llengua catalana, 
dins el pla de resposta conjunta als vetos que es van 
anunciar al País Valencià i amb l’objectiu de seguir 
ampliant el Punt de Lectura amb contingut actual i de 
qualitat, l’Ajuntament de Madremanya s’ha subscrit a les 
revistes Cavall Fort i Sàpiens. Aviat les podreu trobar al 
CIR i al Punt de Lectura.

SOLIDARITAT

Un any més, el poble de Madremanya ha mostrat la seva 
solidaritat i treball conjunt a través de dues iniciatives 
populars.

El 28 d’octubre passat es va organitzar la castanyada com 
a acte destinat a La Marató de TV3, enguany centrada 
en la salut sexual i reproductiva. El dissabte a la tarda 
es va fer un berenar popular, al qual van assistir unes 
60 persones, i es va aconseguir una recaptació de 665 
€. La col·lecta va ser tan elevada perquè l’Ajuntament, 
com cada any, va assumir el cost de les castanyes, el 
moscatell, els gots, plats i coberts, però també perquè 
les empreses van decidir no presentar la factura i 
assumir-ne el cost com a donació a la causa. Així doncs, 
per tal que tots els diners recaptats anessin destinats a 
La Marató, el CIR de Madremanya va assumir el cost de 
l’embotit i el Forn de Pa Mont-ras, el cost del pa. Aquesta 
activitat es va celebrar a iniciativa de l’Associació de 
Dones i de Gent Gran, i un grup de veïns van coure les 
castanyes, fent una mostra de la bona participació en 
les activitats solidàries.

Durant el mes de novembre va tocar el torn a la 
participació en el Gran Recapte d’Aliments, amb què es 

van entregar 27 kg al Banc dels Aliments situat a Sarrià 
de Ter, que distribueix aliments de primera necessitat a 
aquelles persones i famílies que més ho necessiten.

AL GIRONÈS LLEGIM

Aquest any l’edició d’Al Gironès Llegim, impulsada 
pel Consell Comarcal i en la qual l’Ajuntament de 
Madremanya fa anys que hi col·labora, havent acordat 
un conveni de col·laboració fins al 2025, proposava 
posar èmfasi en els escriptors i les escriptores vinculats 
al municipi (nascuts, residents, amb obres emmarcades 
al poble…), per això des de l’Ajuntament es va fer una 
crida a través d’un formulari per tal que les persones 
que volguessin i complissin aquests criteris poguessin 
fer una xerrada, presentació, exposició o alguna mena 
d’activitat sobre la seva obra.

Veient que no hi havia interessats, vam impulsar una 
ruta poètica centrada en el llibre Dones, arbres i poesia, 
ja que ens semblava molt adequat per al nostre entorn, 
que destacava l’autoria de les dones i que havia estat 
treballat per tots els infants de l’Escola de Bordils, on 
demanàvem que qui volgués recités una poesia on els 
arbres fossin els protagonistes. Si voleu tornar a gaudir 
de les 12 poesies, ho podeu fer al canal de YouTube 
de l’Ajuntament seguint aquest enllaç: https://bit.ly/
DonesArbresPoesia.

ACTIVITATS I TALLERS
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Actualment, estem treballant en la proposta d’activitats 
per a aquest 2024. D’una banda, estem en converses 
per poder fer la presentació de dos llibres en què els 
autors parlaran de la seva obra i això ens donarà peu a 
una tertúlia posterior. Aquests actes es celebren abans 
de Sant Jordi i, com és habitual, un cop els tinguem més 
definits us els anunciarem pels canals habituals.

D’altra banda, amb moltes d’aquestes activitats busquem 
que la participació sigui activa per part de tots i totes. 
Estem definint el format de com ens podeu explicar quin 
ha sigut o és el llibre que us ha marcat d’una manera 
o altra: aquell llibre que recordeu el moment, alguns 
passatges, que us va obrir un nou horitzó, que heu tornat 
a llegir diverses vegades... Mirarem de fer un recull i 
amb les vostres propostes intentarem plasmar-ho en 
uns punts de llibre o també fer una guia de lectura i 
recomanacions.

Iniciarem aquest recull pròximament. Aneu pensant una 
frase destacada, ja que el programa Al Gironès Llegim 
es basa en la participació i no podeu perdre l’ocasió de 
dir-hi la vostra!

EXPOSICIONS AL CIR

Us volem recordar que, així com vam muntar una 
exposició de fotos històriques que han omplert les parets 
del CIR durant aquest any 2023, si cap de vosaltres 
teniu i voleu exposar en aquest espai, l’Ajuntament 
us pot cedir els marcs de fotos o les guies per anar 

actualitzant els continguts. No dubteu a posar-vos en 
contacte i mirarem quin format resulta més adient. Fem 
ús de l’espai donant-li vida.

MARXA DE TARDOR

Al setembre, gairebé tothom del poble col·labora amb 
la marxa de tardor d’una manera o altra. El tercer 
diumenge de mes matinem per ajudar en una activitat 
amb què rebem molts visitants de la comarca i rodalia.
Enguany es van marcar 3 recorreguts, de 8, 15 i 20 km 
de distància, per indrets de les Gavarres que en poques 
ocasions s’obren al públic. Amb 3 punts d’avituallament 
per agafar forces i no perdre el ritme.

Molts dels participants comenten que el recorregut és 
exigent, però sempre l’acaben amb una bona sensació i 
gairebé amb la promesa que tornaran el pròxim any. Si 
el temps acompanya, i aquest cop va ser molt agraït, la 
satisfacció és doble, encara que faci falta fer un parell o 
tres de kilòmetres més. Al final, l’entrepà de botifarra i 
comentar la jornada resulta una experiència digna de 
repetir.

ACTIVITATS I TALLERS
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CARNESTOLES

El 4 de març passat, a la tarda, al pavelló es va celebrar el 
carnestoltes infantil. La mainada va gaudir de l’animació 
amb jocs divertits i d’una xocolatada popular per 
berenar. Tot seguit, amb música en directe amb Marisol, 
els adults van exhibir els seus balls i passos amagats. Al 
vespre i per agafar forces, es va servir pa amb tomata 
i embotit. Es va recuperar aquesta activitat d’adults 
amb bona participació i ganes de continuïtat. Molts van 
recordar els anteriors carnestoltes celebrats al poble. 
Madremanya llueix molt amb les seves festes!

FESTIVAL ESCENARIS

Aquest any, les dues obres triades van ser Somiacaixes 
i Un tal Quixot. El 20 de maig a la tarda, la companyia 
Anna Roca va oferir un espectacle de contes combinat 
amb acció, narració i molta imaginació. Dins les seves 
múltiples caixes enigmàtiques, van anar apareixent els 
elements amagats dels personatges. Per la seva banda, 
la companyia Cascai Teatre va presentar un espectacle 
delirant el 10 de juny a la nit. Amb l’obra Un tal Quixot, 
vam gaudir de situacions insòlites, música en directe, 
improvisacions, col·laboracions espontànies i molt 
d’humor.

SANT JOAN I FLAMA DEL CANIGÓ

Enguany ens vam apropar a Sant Martí Vell per rebre 
la flama del Canigó. Des del poble veí, grans i petits vam 
iniciar la tornada a peu pel Vilosa i camí del Llop, fins al 
transformador, on vam fer el relleu per acabar l’últim 
tram apte per a tots els públics. Al pavelló es van ballar 
sardanes i es va organitzar un sopar de germanor amb 
les taules i cadires que es van posar a disposició. Per 
acabar, un brindis de cava i un tros de coca, i la nit es va 
tancar amb el festival de petards i traques.

FESTIVAL EMERGENT

Ara ja fa uns quants anys que gairebé tothom té present 
que un dissabte de juliol a la nit, en el marc del Festival 
Emergent, assistim a una bona estona d’espectacles. 
Enguany, vam iniciar la nit amb la música de Funktory, 
partint de la dansa d’Helena Canas i Olga Lladó cap a 
l’humor de Tere Solà, navegant per la màgia de Sanyes 
i la música de Xarim Aresté, per acabar amb el recull 
de fotos David Julià. De moment, restem en espera de 
conèixer la nova programació per a l’any 2024.

FESTES
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FESTIVAL ITINERA

Durant tres nits de juliol, els dies 14, 21 i 28, a partir de les 
22 hores, a la plaça Major, ens vam reunir a la fresca per 
gaudir dels artistes programats en unes vetllades que 
celebrem per segon any consecutiu. El Festival Itinera 
al nostre poble ens va apropar la música de Johnny 
Bigstone & Sweet Marta, Carolina Pereira i Jazztast, 
que van anar acompanyats pel servei de bar a càrrec 
del Jovent de Madremanya. Aquest tipus d’activitats 
responen a la demanda recollida al Pla Estratègic de 
Desenvolupament Local per tal de tornar a celebrar 
actes i dinamitzar la plaça Major.

FESTA MAJOR

La Comissió de Festes i Esports, conjuntament amb el 
Jovent de Madremanya, ens van programar una sèrie 
d’activitats on tothom trobés la seva dins la festa major 
que celebrem a l’agost.

El divendres a la tarda vam arrencar amb la tradicional 
bicicletada popular: seguint el carril bici, aficionats a la 
bicicleta de totes les edats es van arribar fins a Monells. 
Al vespre, la plaça Major va ser testimoni del sopar amb 
l’acompanyament de Coi Els Montgrons. Les estones de 
pluja no van desanimar els assistents i la nit va acabar 
amb un bon ball.

Dissabte al matí, el pavelló va ser el marc del partit de 
futbol en què la mainada va demostrar les seves millors 
jugades. A la tarda, uns es van arriscar a jugar a paintball 
mentre que altres es van divertir amb una gimcana amb 
final musical i algunes sorpreses més. A la Nit Jove, els 
concerts van ocupar gran part de la programació, amb 
les actuacions de Florida, 2 Ases DJ’s i DJ Ivanote.

FESTES
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El diumenge es va iniciar amb la missa solemne i 
sardanes, i va continuar amb un pica-pica per acabar 
amb un vermut musical a càrrec d’Oxigen.

A la tarda, els experts jugadors de cartes es van batre 
en duel en un disputat campionat de botifarra. Glòria 
Sirvent i Santi Fontclara ens van animar durant la tarda 
i, per acabar el dia, al pavelló es va fer el sopar de feixina 
amb les improvisacions i cors de la Glossa Girona.

Dilluns, amb una activitat fora de programa però que 
reuneix una nombrosa participació, es va fer la Pujada 
als Àngels, i un berenar a la posta de sol va posar punt 
final a una festa major que ja comença a pensar en la 
pròxima.

FESTA DE MILLÀS

El tercer diumenge de novembre, la cita assenyalada al 
calendari és la festa de Millàs. Sota un sol radiant i un 
cop celebrada la missa solemne, la cobla Bisbal Jove va 
oferir unes sardanes amb què el públic assistent es va 
animar a ballar, i es va gaudir també d’un piscolabis ben 
variat.

Us informem d’algunes dates d’actes previstos per a l’any 
2024.

El 5 de gener, la primera cita, hi ha l’arribada de Ses 
Majestats els Reis d’Orient. Al febrer continua la festa 
boja de carnestoltes, en una data encara per confirmar. 
Al març es programarà un acte pel Dia Internacional de 
la Dona. L’abril és un mes de literatura i caldrà definir-
hi la Fira de Llegendes i altres actes d’Al Gironès Llegim. 
El maig comença amb un espectacle familiar, el dia 4, 
amb la Companyia Jordi Font, que ens representarà 
l’obra Contadors de llegenda. I el 8 juny serà el torn de 
l’espectacle per a adults Dis-Order, de la Companyia 
Pere Hosta. Aquests dos actes estan emmarcats dins el 
Festival Escenaris organitzat pel Consell Comarcal del 
Gironès. L’inici de l’estiu va acompanyat de la revetlla de 
Sant Joan, on anar a buscar la flama del Canigó o fer el 
sopar de germanor dona pas a l’olor dels petards. El juliol 
ve marcat pel Festival Emergent i les nits d’Itinera, que 
es converteixen en nits de trobades a la fresca. La festa 
major d’aquest 2024 està programada per als dies 2, 3 i 4 
d’agost. Passades les merescudes vacances, al setembre 
ens activem per la Marxa de Tardor, el 22 de setembre. 
La Trobada de Puntaires i la Festa de la Germandat ens 
situen a l’octubre, on també és festiu local el dia 7, amb la 
tradicional Pujada als Àngels. El novembre ve marcat per 
la Castanyada solidària amb La Marató de TV3, la trobada 
per la festa major de Millàs i l’acte reivindicatiu del 25-N, 
el Dia Internacional per l’Eliminació de la Violència vers les 
Dones. Acabarem l’any al desembre tornant amb actes 
nadalencs, des del moment d’anar a buscar els tions al 
bosc, com els tallers o les misses prèvies a les trobades 
familiars tan esperades.

L’agenda municipal és plena d’actes aquí descrits i d’altres 
de més populars que es van definint a mesura que es van 
convocant. Tots es van anunciant al grup de difusió de 
WhatsApp de l’Ajuntament. Si hi voleu estar subscrits, podeu 
enviar un missatge amb ALTA + el vostre nom al 616 415 672, 
i si voleu donar-vos de baixa, envieu BAIXA + el vostre nom.

Aquest servei gratuït i confidencial és un canal 
unidireccional per enviar informacions a la ciutadania 
dels actes i les activitats del poble i, alhora, comunicar 
avisos urgents, emergències o incidències. Actualment té 
al voltant de 150 usuaris.

FESTES
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Promoure la participació del jovent a Madremanya és 
clau per aconseguir cohesió i sentit d’identitat entre els 
joves i afavorir la creació d’iniciatives locals. Per aquesta 
raó seguirem treballant per oferir espais de trobada i 
activitats per tal de facilitar la interacció entre els joves. 
L’objectiu és fomentar un ambient inclusiu on les idees 
i passions puguin ser compartides i transformades en 
accions que beneficiïn a tot el poble.

7a EDICIÓ DEL CARRER DEL TERROR

Aquest 11 de novembre del 2023 s’ha tornat a celebrar 
una nova edició del Carrer del Terror a Madremanya i 
ha tornat a ser un èxit gràcies a la dedicació de tots els 
col·laboradors i la participació entusiasta del públic.

El dissabte anterior a l’esdeveniment es va fer una 
trobada entre els joves interessats a participar-hi i la 
Companyia Jucbocs per organitzar l’esdeveniment i 
incorporar novetats al tan esperat Carrer del Terror.

Paral·lelament, també es va dur a terme un taller familiar 
de decoracions terrorífiques destinat a crear manualitats 
per donar al recorregut una atmosfera encara més 
tenebrosa. Les creacions que van fer van ser un encert!

La ruta inicialment proposada a la primera reunió tenia 
l’objectiu de ser més llarga baixant des de la placeta 
dels Quatre Vents cap a l’avinguda de les Gavarres i així 
fugir del centre del poble i tenir un tall amb vegetació. 
Tot i això, el mateix dia es va prendre la decisió de reduir 
el recorregut i mantenir-lo similar al de l’any anterior i 
intensificar els moment d’ensurts.

En aquesta edició es va optar per no fer cap sessió 
amb els llums encesos per als més petits, ja que això 

restava part del misteri. No obstant això, es va tenir en 
consideració els petits que també volien gaudir de la ruta 
adaptant els ensurts a les seves edats.

Estem molt satisfets del resultat d’aquest any, tot i que ja 
hi ha noves idees (que encara no podem revelar) per fer 
que la propera edició sigui encara més terrorífica.

Us convidem a apuntar-vos i participar en el proper 
Carrer del Terror 2024!

DINAMITZADORA DE JOVENTUT

Des de l’any passat tenim contractada la Jana Artigas 
com a dinamitzadora de joventut per afavorir moments 
de trobada i la proposició bidireccional d’activitats. 
Les últimes trobades s’han programat en divendres 
o dissabte a la tarda, ja que les agendes dels joves del 
poble estan plenes d’extraescolars que compliquen la 
coincidència d’horaris.

Des de llavors, s’han dut a terme diverses activitats, 
com un concurs de fotografies per la festa major o la 
participació a la Fira de Llegendes. En aquesta última 
edició van representar la llegenda de “La plaça de les 
Bruixes”, dissenyant un àudio amb efectes especials, i 
després la van interpretar aportant el seu punt de vista a 
aquesta història consolidada.

Malgrat que les trobades han estat menys freqüents 
últimament, continuarem explorant nous mecanismes i 
eines per motivar els joves a reunir-se i participar, ja que 
creiem que aquesta participació és molt positiva.

ZONA JOVE I BUS FIRES

Entre les diverses propostes de la Zona Jove, cal destacar 
el Bus Fires, que facilita el transport entre Madremanya 
i Girona per les Fires de Sant Narcís. Aquest any s’ha 
planificat un trajecte d’anada i dos de tornada, optant 
per excloure la parada de Celrà de la ruta que passa per 
Madremanya amb l’objectiu de millorar l’eficiència del 
recorregut. Aquesta iniciativa, organitzada i finançada 
pel Consell Comarcal i els ajuntaments participants, 
ha tingut un cost de 2 euros per trajecte per als joves 
participants.

JOVENTUT
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INSTITUT DE CELRÀ

Com hem anat fent des de fa anys, com a Ajuntament, 
seguim col·laborant amb l’institut de Celrà en els projectes:

- Taller obert: Atenció de 12 hores setmanals a alumnat 
d’ESO amb un perfil disruptiu i molt poc acadèmic amb 
l’objectiu col·lectiu i global de disminuir el nombre de 
disrupcions que alteren el normal funcionament de les 
classes i l’objectiu individual d’oferir una metodologia 
molt més pràctica i/o centrada en habilitats de destresa 
manual a aquell alumnat que ho requereix. Les tasques 
són diverses i estan relacionades amb el manteniment 
del centre i del pati.

- Projecte de sexualitat: Projecte iniciat fa tres 
cursos escolars amb la col·laboració de l’associació 
Mandràgores per treballar la sexualitat (eix establert 
com a prioritari pel Departament d’Educació). En aquest 
projecte es duen a terme activitats per a l’alumnat, però 
també per al professorat i les famílies.

La direcció de l’institut fa la proposta dels projectes i la 
justificació de la necessitat i cerca subvencions per tal 
de disminuir la càrrega econòmica. Per poder tirar els 
projectes endavant, calcula el cost restant i fa una pro-
posta econòmica a cada ajuntament que té l’institut de 
Celrà com a centre de referència, basada en el percen-
tatge d’alumnes d’aquell municipi matriculats durant 
aquell curs escolar, ja que entén que és tot l’alumnat del 
centre qui d’una manera directa o indirecta es beneficia 
d’aquests projectes. La col·laboració de l’Ajuntament de 
Madremanya és la següent, d’acord amb el percentatge 
d’alumnat del poble:

Aquest curs 2023-2024, l’institut ha iniciat la seva etapa 
com a centre professionalitzador, amb el cicle formatiu de 
Tècniques de Dansa Urbana. Com a Ajuntament, donem tot 
el nostre suport a la direcció del centre, que desitja que 
aquesta formació professional postobligatòria no acabi 
només amb un cicle d’ensenyament artístic sinó que també 

es puguin oferir formacions que donin sortida a altres 
necessitats recollides dels sectors productius de la zona.

TREBALL DE RECERCA DE BATXILLERAT

Enguany hem tingut la presentació del treball de recerca 
de batxillerat L’anàlisi d’aigües d’algunes de les fonts de les 
Gavarres, de l’Adrià Hipòlit Avellí. I properament hi haurà 
també la presentació del treball d’en Guillem Martínez, 
Creació d’una col·lecció patrimonial. La nissaga de ferrers 
Vilars de Cal Cai de Madremanya. Amb aquests ja són 7 els 
treballs de recerca de joves del municipi que han estat 
dotats amb 400 € cada un per haver realitzat estudis de 
qualitat de temes relacionats amb el municipi i haver-los 
presentat davant dels veïns i veïnes, a més d’entregar-ne 
una còpia a l’Ajuntament.

AJUDES

Com que actualment el curs d’I2 és assumit per la 
Generalitat, en el ple de novembre es va decidir duplicar 
l’aportació per als cursos a I0 i I1, essent de 20 € al mes 
per infant que vagi a una escola bressol. Recordem que 
també hi ha una ajuda anual de 140 € per cada infant en 
etapa d’escolarització obligatòria i que es segueix amb 
el conveni perquè el transport de batxillerat utilitzant 
l’autobús dels d’ESO sigui gratuït per a les famílies.

“GUIA PER A FAMÍLIES 
CRUELS I MALVADES”

Actualment, hi ha una gran 
preocupació i debat sobre quina 
hauria de ser l’edat per tenir mòbil, 
quin hauria de ser el seu ús, quins 
avantatges i riscos comporta… 
Per aquest motiu i arran de la 
proposta d’una veïna del poble que 
ens va facilitar la informació, vam 
demanar la Guia per a famílies 
cruels i malvades, que Som Connexió ens va fer arribar 
en format paper de manera gratuïta i que hem posat a 
disposició de les persones interessades a l’Ajuntament i al 
CIR. També es pot descarregar a l’enllaç següent: https://
somconnexio.coop/arriba-la-guia-per-a-families-cruels-i-
malvades-en-versio-digital/

EDUCACIÓ

CURS 2022-2023 PROPOSTA CURS 2023-2024

Taller obert 262,70 € 216,20 €

Tallers de sexualitat 109,40 € 175,00 €

TOTAL 372,10 € 391,20 €
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Probablement, estarem pràcticament tots i totes d’acord 
si diem que l’habitatge és un problema a nivell de país 
i també a nivell de poble. Des de fa temps, accedir a un 
habitatge a Madremanya resulta complicat, per l’elevat 
preu de compra i lloguer, la poca oferta i la gran demanda. 
Aquesta és també una preocupació expressada 
pels veïns i veïnes i recollida en el Pla Estratègic de 
Desenvolupament Local aprovat el desembre del 2021. 
De fet, un dels eixos de treball és establir estratègies per 
garantir un turisme sense massificació (2.1.1.), en el qual 
ja prevèiem possibles limitacions en usos d’habitatges 
com a negoci i no pròpiament com a tal. A més, també 
en l’apartat 1.4., es parlava de facilitar i promoure l’accés 
a habitatges de primera residència. En aquest sentit 
una de les accions realitzades ha estat la venda de la 
parcel·la de la Unitat d’actuació 1 (carrer Gavarres) i la 
realització de l’estudi de demanda en matèria d’habitatge 
aprovat el gener del 2022. Com a primera acció d’aquest 
estudi, el gener del 2023 es va realitzar l’inventari de 
béns immobles patrimonials, per tenir una visió de quin 
era l’estat actual de l’habitatge i veure oportunitats per 
desenvolupar.

En aquest projecte ja s’observava una tendència creixent 
del nombre d’habitatges d’ús turístic, problema que el 
govern ha constatat amb l’aprovació del nou decret en 
mesures urgents sobre el règim urbanístic dels habitatges 
d’ús turístic, que va entrar en vigor recentment, el 9 de 
novembre del 2023. Actualment, segons dades publicades 
a la pàgina web de la Generalitat de Catalunya, d’Empresa 
i Treball1, en data 6 de novembre de 2023, a Madremanya 
hi havia donats d’alta 21 habitatges d’ús turístic (HUT), que 
suposen més de 99 places2 . Per aquest motiu, el govern 
de la Generalitat de Catalunya ha classificat Madremanya 
com un dels municipis afectats per aquesta regulació, ja 
que és un poble amb problemes d’accés a l’habitatge que 
ja té més de 5 pisos turístics per cada 100 habitants. Com 
a Ajuntament, estudiarem aquest nou decret i la manera 
de procedir. El que és segur és que implicarà canvis: el 

1 https://empresa.gencat.cat/ca/treb_ambits_actuacio/turisme/

professionals_turisme/emo_empreses_establiments_turistics/

registre-turisme-catalunya/llistat-establiments

2 https://www.ddgi.cat/xifra/activecon/tur_habitatges.asp?IdMe-

nu=030406 (Consultada el 15 de desembre del 2023)

primer és la no tramitació de noves llicències d’habitatges 
d’ús turístic al municipi fins a l’aprovació d’una regulació.

Aquest estiu, un dels dos habitatges de lloguer assequible 
de l’Ajuntament de Madremanya ha quedat deshabitat 
perquè la família que hi residia ha decidit canviar de 
domicili. Assabentats, però, d’uns problemes d’humitat, 
vam treballar per presentar un bon projecte i aconseguir el 
màxim import possible d’una subvenció de la Diputació de 
Girona destinada a la rehabilitació d’habitatges municipals. 
La sol·licitud d’aquesta subvenció es va presentar per als 
dos habitatges, ja que el problema és semblant i perquè 
consideràvem que, ja que es feia la inversió, era millor 
aprofitar i fer la intervenció als dos immobles. Hem de 
tenir en compte que aquests són uns edificis antics, que 
es van anar remodelant a través de subvencions i fons 
propis per adaptar-los com a habitatges, però que, com 
tots, cal anar mantenint-los i invertint-hi perquè disposin 
de seguretat i confort.

L’Ajuntament ara està treballant per revisar les bases i 
fer les modificacions que creiem oportunes amb l’objectiu 
de tenir-les enllestides així que acabin les obres (per no 
allargar el procés de lloguer ni tenir l’habitatge buit més 
temps del necessari). A l’espera d’aquesta publicació, 
si algú creu que està interessat a ser-ne el/la llogater/a, 
pot enviar un correu electrònic a l’Ajuntament, d’aquesta 
manera, quan es publiquin les bases publicades, se’ls 
enviaran per correu.

HABITATGE
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Darrerament, les extraescolars, o també anomenades 
activitats de tarda, a Madremanya tenen molta de-
manda, tant pels veïns i veïnes del poble com d’altres 
participants de pobles de la comarca que troben una 
bona opció venir al nostre per practicar-les. Per part de 
l’Ajuntament, sempre s’ha treballat amb la idea que si un 
grup de veïns i veïnes volien desenvolupar una activitat 
i tenien un mestre o una mestra, trobaríem el moment 
per poder desenvolupar dita activitat.

Durant el mes de juliol vam iniciar un procés de 
preinscripció de places sobre les activitats que te-
níem ja definides i algunes per acabar de concretar: 
ioga, Pilates, Mindfulness, anglès per a infants i con-
versa en anglès.

Algunes de les activitats ja tenen una certa trajectòria 
i d’altres han estat més innovadores en el moment de 
convocar-les. Els i les talleristes també repeteixen any 
enrere any, ja que Dídac Perales, Jillian Cassidy o Diana 
Sastre tenen uns grups bastant consolidats.

En el cas de la gimnàstica de manteniment, vam fer un 
canvi cap a Pilates, i si en anys anteriors es feia amb un 
grup, ara han sortit dos en dies diferents. Un taller de 
Mindfulness organitzat pel Consorci de Benestar va do-
nar peu a fer una activitat setmanal, amb el benefici que 
aquest està impartit per un veí del poble, Albert Solé.

Una de les propostes fetes, una activitat de conversa en 
anglès per a edats de 12 a 18 anys amb la Jillian, s’ha 
quedat sense executar, però si hi hagués demanda es 
podria tornar a plantejar. A l’enquesta vam trobar res-
postes molt vàlides que mirarem de trobar-hi el recor-
regut. Tenim clar que cal disposar d’un grup mínim, però 
si un espai del CIR es troba lliure ho podem encaminar: 
conversa en francès, cant coral, teatre, gralla i tambors, 
gòspel...

Treballem per assegurar les places de les activitats per 
les quals les persones empadronades tenen preferèn-
cia. Així, volem revisar a cada final de trimestre el bon 
funcionament de l’activitat i la participació dels inscrits, 
per tal de donar oportunitats a les persones en llista 
d’espera.

Creiem que interessa fer una reserva de plaça abans 
de tancar el curs, pels volts del final de maig, de manera 
anticipada, en vista que alguna de les activitats generen 
una situació bastant complexa.

En general, les valoracions han estat molt positives i 
la majoria dels participants repeteixen, però també 
he recollit comentaris per millorar alguns aspectes 
que estudiarem. Per qualsevol dubte o suggeriment, 
poseu-vos en contacte amb l’Ajuntament per a una 
millor atenció.

ACTIVITATS DE TARDA
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Per tal d’ampliar els equipaments esportius hem decidit 
complementar el parc de salut amb nous equipaments 
de cal·listènia, aprofitant una subvenció “per a la millora 
d’infraestructures o equipaments de pràctica esportiva 
per a municipis de fins a 2.000 habitants”, en què sub-
vencionen el 90% de la inversió total, pressupostada en 
14.909,01 €. La proposta consta de la preparació del ter-
reny, la instal·lació de 3 aparells i la col·locació d’un pavi-
ment de sorra que cobrirà tot l’àmbit.

Els elements nous inclouen unes barres paral·leles incli-
nades aptes també per a persones amb cadira de rodes, 
una taula per fer treballar la musculatura abdominal i un 
conjunt d’elements de cal·listènia per realitzar múltiples 
exercicis i exercitar diferents capacitats físiques, com la 
flexibilitat, la força i la resistència muscular.

Aquesta inversió respon a una de les demandes expressa-
des pels i les joves del municipi en una de les reunions fetes 
amb l’Ajuntament i la dinamitzadora juvenil. No obstant, 
considerem que, més enllà d’un equipament que pot ser 
utilitzat pels joves, és un equipament esportiu que com-
plementa l’actual parc de salut i que pot ser utilitzat per 
persones de diferents edats, com a elements esportius 
gratuïts ubicats a l’espai públic i sense limitació horària.

Tenint en compte també la subvenció i l’aportació que 
acabarà representant per a l’Ajuntament, vam conside-

rar que era avantatjós per al poble. Tenim previst execu-
tar aquesta millora pròximament que tinguem l’aprova-
ció definitiva de la subvenció.

L’actual parc de salut ha tornat a ser protagonista els di-
lluns amb l’activitat dirigida pel Consell de l’Esport i a càr-
rec de David Ruiz. És un grup intergeneracional on tant 
les persones grans com la mainada i alguns de mitjana 
edat realitzen exercicis de diferents nivells, des dels més 
bàsics fins als més exigents. Els primers dilluns de mes 
s’acostumen a fer caminades per l’entorn. Els altres rea-
litzen estiraments, exercicis i jocs col·laboratius. Sempre 
tenen molt bona acollida i l’estona és molt agradable.

Esperem que aquest parc de cal·listènia també pugui ser 
un complement per a les activitats del dilluns o un espai 
perquè persones de diferents edats facin esport.

PARC DE SALUT
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CASAL

Després d’anys amb la mateixa empresa gestionant el 
casal municipal, vam decidir que havia arribat el moment 
de fer un canvi. Vam contactar amb diferents empreses 
i entitats perquè enviessin un petit projecte i, després de 
valorar-los, ens vam decidir per El Castellet, empresa que 
ha dut a terme els casals de Nadal, Setmana Santa i es-
tiu. Creiem que la valoració dels infants i les famílies ha 
estat positiva, però en l’aspecte organitzatiu i de gestió 
no s’han complert les expectatives generades i acorda-
des. És per aquest motiu que hem decidit tornar a l’em-
presa Tot un Món, que serà l’encarregada de dur a terme 
el pròxim casal. El cost d’aquestes activitats de casal en 
períodes lectius s’assumeix a través de les famílies, dels 
fons propis de l’Ajuntament i de la subvenció de Temps x 
Cures del Departament d’Igualtat i Feminismes, destina-
da a reforçar i crear nous serveis de cures per a nenes i 
nens de 0 a 16 anys a tot el territori català.

LA SALA DE BALL

Una de les accions que es van incloure en el Pla Estra-
tègic Local va ser adequar i optimitzar l’ús de La Sala 
llogant-la a una iniciativa privada. Per assolir aquest ob-
jectiu, l’abril d’aquest any es van aprovar les bases. Hi va 
haver només una proposta, motiu pel qual es va atorgar 
a l’associació del poble Gresolart. A causa de l’estat que 
presentava l’edifici després de 7 anys sense haver-se 
utilitzat, s’hi estan fent unes obres mínimes d’adequació: 
rascar els danys provocats per la humitat en una paret i 
canviar els dos lavabos.

MONOGRÀFIC DE GRAVATS I TEXTURES

Els finals d’any a Madremanya sempre han estat plens 
d’activitats i actes marcats al calendari. En el cas d’aquest 
monogràfic, teníem pensat fer-lo després de l’estiu, però 
no hem trobat l’estona necessària per tenir prou temps. 
Així, ens hem plantejat fer-lo passat les festes nadalen-
ques. Amb Montse Seró com a conductora, volem oferir 
un monogràfic de gravats i textures en un taller de cerà-
mica. Cal destinar-hi 2 dies amb una durada d’hora i mitja 
cada sessió, on al primer es realitzaran les peces grava-
des amb flors i fulles que trobem al nostre entorn. La se-
gona trobada servirà per pintar i esmaltar les peces. En 
total seran 3 platets petits, 1 de més gran i les peces de 
prova. Tot peces úniques. Esperem poder comptar amb 
la vostra presència en aquesta nova proposta que anun-
ciarem durant el primer trimestre de l’any.

CONCERTS DE TORNADA

L’estiu és ple d’activitats, cultura i temps lliure, però quan 
s’acaba s’imposa de nou la rutina. És per això que aquest 
any 2024 tenim una proposta per acomiadar l’estiu amb 
Concerts de Tornada, un cicle itinerant que combina la mú-
sica d’autor catalana i la col·laboració entre diversos pobles 
que comparteixen la llera del riu Ter. Aquest esdeveniment 
musical no només destaca la riquesa musical del país, sinó 
que també simbolitza la unitat entre les comunitats veïnes.

La música d’autor catalana, amb les seves lletres i melodies 
particulars, ha estat una font d’inspiració per a generacions 
i accedir-hi sovint esdevé un desafiament. Amb aquests 
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concerts tindrem l’oportunitat d’acostar cantautors cata-
lans reconeguts i emergents a pobles petits com Madre-
manya i preservar la identitat cultural única de Catalunya.

Amb la música d’autor catalana com a fil conductor i la 
col·laboració intermunicipal com a base, els Concerts de 
Tornada prometen crear records duradors i consolidar 
els llaços entre els pobles veïns.

NADAL A MADREMANYA

Cada any, quan tanquem aquest butlletí perquè el pugueu 
tenir a casa vostra per Nadal, ens queden entremig 
algunes activitats que s’anuncien i acaben explicades al 
butlletí següent. És el cas de quan anem a buscar els tions 
al bosc, que està anunciat pel 16 de desembre a la tarda. 
Com es fa últimament, ens trobem a la plaça Major i ens 
distribuïm en grups, cadascú al seu ritme, per anar cap al 
bosc. Creiem que aquesta fórmula que es va iniciar amb 
la pandèmia de separar els grups ha sigut beneficiosa 
perquè tothom tingui el protagonisme que es mereix. La 
jornada acabarà amb un berenar i xocolatada al CIR, amb 
la satisfacció de la trobada dels tions.

El mateix dia, i organitzat per l’Associació de Dones de 
Madremanya, hi ha un taller obert a totes les famílies per 
poder configurar un centre de Nadal que lluirà elegant a 
les taules de cada llar. Només cal portar alguns elements 
naturals i moltes ganes de passar-ho bé. La col·laboració 
entre les participants acaba generant unes peces úniques 
i amb un gran nivell d’acabats.

La següent cita la tindrem el 26 de desembre, dia del 
nostre patró, sant Esteve. La missa solemne anirà 
acompanyada de la coral Yes The Music, que en acabar 
farà un petit concert. Tot seguit, la mainada farà cagar els 
tions a forts cops de bastó.

Fa un mes aproximadament es va celebrar una reunió per 
definir de quina manera es podria rebre Ses Majestats els 
Tres Reis d’Orient. Segur que la proposta sorprèn tant a 
grans com a petits, en aquesta nit màgica plena de bons 
desitjos. Aneu preparant el vostre fanalet i repasseu la 
cançó dels Reis si voleu que us portin tot allò que heu 
demanat! Ben segur que l’església es tornarà a quedar 
petita amb el públic assistent.

PROPERES ACTUACIONS
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SUBVENCIONS CONCEDIDES

DADES DE VIATGERS MOVIMENT DEMOGRÀFIC

 • Fundació Esclerosi Múltiple .................................................................................................................................................................................................................................  125 €
 • Catalunya Contra el Càncer ................................................................................................................................................................................................................................  125 €
 • Escola de Bordils ..............................................................................................................................................................................................................................................................600 €
 • AFA Escola de Bordils .................................................................................................................................................................................................................................................500 €
 • Material escolar per a l’escolarització obligatòria (per nen/nena) ..................................................................................................................... 140 €
 • Programa “Benvingut a Madremanya” ....................................................................................................................................................................................................... 0 €
 • Llar d’infants (per alumne i mensualitat) ..................................................................................................................................................................................................... 0 €
 • Treball de recerca ...........................................................................................................................................................................................................................................................400 €
 • ADF “Puig d’Arques” (Ordinària 2023) ....................................................................................................................................................................................................500 €
 • Targetes ús servei SARFA (1 zona / 2 zones) ........................................................................................................................................................................ 1.452,50 €

Evolució dels viatgers a Madremanya de 
la línia de la SARFA durant els últims anys.

PERSONES EMPADRONADES

NAIXEMENTS

Cap.

DEFUNCIONS

La Dolors Ribas Castellà va morir el dia 28 de març de 
2023.

L’Anna Maria Marquès Vilà va morir el dia 16 d’octubre 
de 2023.
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HORARIS DE SARFA TELÈFONS D’INTERÈS

HORARIS

Ajuntament de Madremanya ........................................972 490 159
 Fax ..............................................................................................................972 490 160
 Grup de difusió Whatsapp ..................................................616 415 672
 Correu electrònic ...................................madremanya@madremanya.cat
 Lloc web ..................................................................................www.madremanya.cat
CIR (Centre Intergeneracional Rural) .............................972 490 955
Consultori mèdic de Madremanya  ...................  972 490 098
Consultori mèdic de Bordils  ..........................................  972 491 177
CAP de Celrà  ................................................................................  972 492 500
CAP del Güell  ..................................................................................  972 210 708
Farmàcia Bordils  ........................................................................  972 490 012
Farmàcia Celrà  .............................................................................. 972 492 018
Farmàcia Corçà  .........................................................................  972 630 083
Farmàcia Flaçà  .............................................................................. 972 488 108
EMERGÈNCIES  ......................................................................................................... 112
Hospital Josep Trueta  .......................................................  972 940 200
Llar d’Infants El Molinet  ...................................................972 630 945
Consell Comarcal del Gironès  ..................................  972 213 262
Mancomunitat d’aigües  ....................................................... 972 630 171
 Urgències .................................................  629 373 256 / 638 825 737 

Ajuntament de Madremanya
 De dilluns a divendres .........................................de 10:00h a 13:00h
 Dijous ................................................................................... de 17:00h a 20:00h
Consultori Mèdic - Metge i infermera
 Dimecres ...........................................................................de 12:00h a 15:00h
 Previ sol·licitud d’hora ..........................................................972 490 098
Treballadora social
 2on dijous del mes ................................................de 09:00h a 14:00h
 Previ sol·licitud d’hora ............................................................972 201 962
Educadora social
 Dies a demanda .......................................................de 09:00h a 14:00h
 Previ sol·licitud d’hora ............................................................972 201 962

08:00 11:00 16:00 20:00

08:05 11:05 16:05 20:05

08:10 11:10 16:10 20:10

08:15 11:15 16:15 20:15

08:18 11:18 16:18 20:18

08:23 11:23 16:23 20:23

08:26 11:26 16:26 20:26

08:28 11:28 16:28 20:28

08:30 11:30 16:30 20:30

08:33 11:33 16:33 20:33

08:35 11:35 16:35 20:35

08:40 11:40 16:40 20:40

08:45 11:45 16:45 20:45

08:46 11:46 16:46 20:46

08:50 11:50 16:50 20:50

08:55 11:55 16:55 20:55

08:57 11:57 16:57 20:57

08:58 11:58 16:58 20:58

09:00 12:00 17:00 21:00

GIRONA - ESTACIÓ

HOSPITAL JOSEP TRUETA

GIRONA - PONT MAJOR

CAMPDORÀ

CELRÀ

CELRÀ - CAP

JUIÀ

JUIÀ - CRUÏLLA

BORDILS

SANT MARTÍ VELL

VILOSA

MADREMANYA

IRTA

MONELLS

SANT SADURNÍ DE L'HEURA

CRUÏLLES

URB. PUIG VENTÓS

LA BISBAL - J. TARRADELLAS

LA BISBAL - ESTACIÓ BUS

07:00 09:00 15:00 19:00

07:02 09:02 15:02 19:02

07:03 09:03 15:03 19:03

07:05 09:05 15:05 19:05

07:10 09:10 15:10 19:10

07:14 09:14 15:14 19:14

07:15 09:15 15:15 19:15

07:20 09:20 15:20 19:20

07:25 09:25 15:25 19:25

07:27 09:27 15:27 19:27

07:30 09:30 15:30 19:30

07:32 09:32 15:32 19:32

07:34 09:34 15:34 19:34

07:37 09:37 15:37 19:37

07:42 09:42 15:42 19:42

07:45 09:45 15:45 19:45

07:50 09:50 15:50 19:50

07:55 09:55 15:55 19:55

08:00 10:00 16:00 20:00

LA BISBAL - ESTACIÓ BUS

LA BISBAL - J. TARRADELLAS

URB. PUIG VENTÓS

CRUÏLLES

SANT SADURNÍ DE L'HEURA

MONELLS

IRTA

MADREMANYA

VILOSA

SANT MARTÍ VELL

BORDILS

JUIÀ - CRUÏLLA

JUIÀ

CELRÀ - CAP

CELRÀ

CAMPDORÀ

GIRONA - PONT MAJOR

HOSPITAL JOSEP TRUETA

GIRONA - ESTACIÓ
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